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Predlog plana proizvodnje in prodaje 
za leto 1966

Plan proizvodnje in prodaje je poleg fi
nančnega piana eden od najvažnejših elemen
tov celotnega gospodarskega načrta, od ka
terega je odvisno tudi vse nadaljnje plani
ranje. S planom proizvodnje in prodaje, ka
terega predlog je trenutno v razpravi v vseh 
naših obratih oziroma obračunskih enotah, 
je v glavnih obrisih začrtano ne le naše delo, 
temveč tudi uspeh tega dela v prihodnjem 
letu.

Naš akcijski program, ki smo si ga začrtali 
v drugi polovici letošnjega leta ob uveljav
ljanju novih gospodarskih predpisov, mora 
ostati tudi v prihodnjem letu ne samo v ve
ljavi, temveč mora pokazati še večje plodo
ve in uspehe od že doslej doseženih. Zato 
moramo predlogu plana proizvodnje in pro
daje v razpravah po vseh obratih posvetiti 
vso pozornost, tako da bo pravilen odraz 
vseh naših možnosti in stremljenj za boljše 
gospodarjenje. S tem namenom objavljamo 
danes še v našem časopisu kratek izvleček 
iz detajlno izdelanega predloga plana proiz
vodnje in prodaje, s katerim razpolagajo vsi 
naši obrati ter člani delavske samouprave.

Iz zbirnega pregleda predloga plana koli
činskega obsega proizvodnje je razvidno, da 
v letu 1966 predvidevamo:
— obseg skupne proizv. v višini 226.650 t 

in
— obseg blagovne proizv. v višini 61.200 t

Če primerjamo ta planirani obseg proiz
vodnje z letnim planom za 1. 1965, po izvr
šenem rebalansu meseca julija 1.1., predvi
deva plan za i. 1966 povečanje obsega blagov
ne proizvodnje za 11 % ,  proti planu zadnjih 
5 mesecev tega leta, ki vključuje akcijski 
program, pa za 8 % .

Relativno največji porast proizvodnje v 
1. 1966 proti dejanskemu Izvrševanju plana v 
letošnjem letu je predviden v vzmetarni in 
jeklovleku kot posledica novo pridobljenih 
kapacitet. V ostalih obratih se giblje poveča
nje obsega proizvodnje proti dejanskemu gi
banju proizvodnje v letošnjem letu med 2 do 
7 % ,  medtem ko je planirani količinski ob
seg proizvodnje v mehanični delavnici ostal 
na približno isti višini, kot jo je ta obrat 
dosegel v letošnjem letu. To je posledica 
sprememb asortimenta v tem obratu, ki v 
letu 1966 povečuje obseg proizvodnje izdel
kov z višjo stopnjo finalizacije, to je več 
vložene delovne sile. Tako povečuje v 1. 1966 
naša mehanska obdeiovalnica zlasti proiz

vodnjo pnevmatskega orodja in industrijskih 
nožev.

Predlog plana proizvodnje po količinskem  
obsegu razčlenjuje za valjano, vlečeno, ko
vano in lito jeklo tudi delitev proizvodnje 
jekla po kvalitetnih grupah. Iz tega rezultira 
tudi kvalitetni asortiment proizvodnje suro
vega jekla topilnice. Iz tega dela proizvod
nega plana je razvidno, da je struktura pro-

Prejšnji mesec se je  sestal tovarniški od
bor sindikalne organizacije železarne Ravne 
ter povabil na sejo tud i sekre tarja  tovarni
škega kom iteja ZKJ, d irek to rja  podjetja, 
predsednika delavskega sveta podjetja, p red
sednika upravnega odbora in vodje sklopov, 
da bi se pogovorili o vzrokih zm anjšane de
javnosti nekaterih  organov sam oupravljanja 
v našem podjetju . Vzporedno s tem naj bi 
spregovorili tudi o no tran jih  razm erah v 
kolektivu in o odnosih vodstvenega kadra 
do organov upravljanja. Iz pogovorov na tej 
razpravi povzemamo najvažnejše misli.

V uvodu je bilo poudarjeno, da smo v pre-

izvodnje surovega jekla po kvalitetnih gru
pah, izražena v odstotkih, naslednja:
— navadna jekla 1 %
— kvalitetna jekla 33 %
— plemenita jekla 66 %

ali skupno 100 %
Glede na stopnjo legiranosti pa odpade na

— nelegirana ali ogljikova jekla 35,5 °i>
— iegirana jekla 64,5 %

ali skupno 100 %

Ta delitev proizvodnje valjanega, vlečene
ga, kovanega in litega jekla temelji na naših

(N adaljevanje na 2. strani)

teklem obdobju letošnjega leta dosegli do
kaj dobre uspehe v proizvodnji, dohodku in 
osebnem dohodku, čeprav smo imeli v tem 
času celo vrsto težav pri nabavi reproduk
cijskega m ateriala, z redukcijo električne 
energije in  podobno. Posebej je razveseljivo 
dejstvo, da smo, čeprav je  to šele skrom en 
začetek, osvojili čut, da bomo predvsem z 
znižanjem proizvodnih stroškov prem ostili 
težave, ki jih  je  prinesla s seboj gospodar
ska reform a, oziroma da si bomo le s pove
čanim čistim  dohodkom zagotovili boljše živ
ljenjske pogoje.

(N adaljevanje na 12. strani)

Samoupravljanje in gospodarska
reforma

IZ VSEBINE
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Gibanje osebnih dohodkov v OKTOBRU 1965
OBRAČ.
ENOTA

Povpr.
število
zaposl.

Število 
opravi j. 

u r
Od tega 
nadur

Izplačani
OD

Po enotah 
in ceniku 

del
OD po usp. 
obrač. enot

Nagrade za 
stalnost

Redni in iz
redni dopu
sti in ostalo

Povpr. osebni doh.

oktober
1964

oktob.
1965

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Topilnica 240 42.272 35 21,019.920 15,111.542 2,546.709 812.000 2,549.669 60.703 87.583
Livarna 476 95.094 1.312. 39,865.999 29,398.733 4,485.776 1,636.000 4,345.490 56.470 83.752
V aljarna 301 60.800 1.191 24,531.500 17.619.677 3,747.777 801.000 2,363.046 56.209 81.500
Kovačnica 237 47.374 323 20,791.508 15,301.136 2,638.587 809.000 2,042.785 58.891 87.727
Term. obdel. 67 12.819 30 5,595.170 4,152.999 748.063 161.000 533.108 53.650 83.510
Meh. obdel. 594 116.703 1.116 45,518.814 33,215.005 6,500.752 ' 1,858.000 3,945.057 52.444 76.631
Vzm etarna 75 14.911 503 5,394.397 4,246.606 429.172 229.000 489.619 52.735 71.925
Jeklovlek 46 8.531 — 3,183.834 2,342.147 505.440 94.000 242.247 43.009 69.214
Energ. obrati 105 20.646 487 8,602.045 6,014.141 1,338.070 293.000 956.834 53.933 83.515
Strojni rem. 190 39.046 514 16,360.520 11,920.410 2,658.183 541.000 1,240.927 58.485 86.108
Elektro rem. 101 20.368 296 8,566.820 5,878.933 1,509.041 301.000 877.846 56.707 84.820
Gradb. rem. 68 13.311 393 5,190.304 3,676.647 755.633 216.000 542.024 51.072 76.328
Prom et 106 22.319 1.327 8,675.428 7,021.186 548.100 357.000 749.142 55.839 81.844
OTKR 201 40.424 930 16,260.177 11,595.751 2,239.065 665.000 1,760.361 53.752 80.896
Uprava 378 75.535 1.080 29,521.151 21,111.161 4,061.592 1,202.000 3,086.398 50.546 78.098

SKUPNO 3.185 630.153 9.587 259,077.587 188,606.074 34,711.960 10,035.000 25,724.553 55.096 81.899

Odlikovanja za
O tem, da je  naša železarna prejela 

odlikovanje za kvalitetno delo, smo 
brali zelo skope vesti, zato smo prosili 
tovariša d irek to rja  za pojasnilo. Vabilu 
se je  ljubeznivo odzval in popisal stvar 
v sledečem članku.

Uredništvo

Potem, ko sem dobil vabilo, da kot pred
stavnik naše delovne skupnosti prevzamem  
priznanja in se udeležim sprejema, posve
čenega 20-Ietnici krepitve naše domovine, 
sem spremenil načrt in sc predčasno vrnil 
iz Zahodne Nem čije v Jugoslavijo.

V jasnem vremenu sem z ostalimi potni
ki odletel 30. oktobra iz Frankfurta s ka
ravelo JAT. Najprej sem opazoval prostra
ne nem ške pokrajine, daleč na jugu pa se 
mi je kmalu ustavilo oko na centralnih 
Alpah, med katerimi sem razločno videl 
tudi najvišjega evropskega predstavnika 
Mont Blanc. Sonce je že zašlo, ko sem z 
večernim sijem osvetljene gledal svoje 
znance Kaiscrgebirge, Dachstcin in njego
vo južno steno, nato pa na jugu zagledal 
našega očaka Triglava, kako kraljuje med 
svojim i sosedi. Le trenutek in že sem z v i
šine 7000 m zrl na vrhove Kamniških Alp, 
nato pa pod seboj zagledal svoj najljubši 
del koroškega kota — Toplo. Razločno sem  
videl, kako se vije cesta do Fajmuta in 
Končnika, nov pogled pa je bil prek Uršlje 
na Ravne, kjer so se v prvem mraku že 
pričele prižigati luči. Le nekaj minut je 
bilo treba še čakati in spustili smo sc v 
Zagrebu, nato pa po krajšem postanku na
daljevali let v Beograd, kamor smo prispeli 
ob 19. uri.

Tega dne je bil ob 20. uri velik sprejem, 
ki so se ga udeležili vsi vidni predstavniki 
javnega in gospodarskega življenja. Naj
prej sem prejel odlikovanja, dobljena za 
delež v narodnoosvobodilni borbi ter za 
požrtvovalno delo v 20 letih po osvoboditvi 
za svoje ožje sodelavce-inženirje Mitja Šip
ka, Leopolda Gamsa in Milana Doboviška, 
ki so dobili »red za vojne zasluge s srebr
nim i meči« ter zase »red za vojne zasluge

našo železarno
z zlatimi meči«, nato pa sem v tovariškem  
razpoloženju pozdravljal predstavnike in
dustrije, znanstveno raziskovalnih institu
cij ter druge odjemalce in sodelavce naše 
delovne organizacije in navezal nove stike. 
Več kot 500 jih je bilo na tej prisrčni sve
čanosti, med njimi mnogo takih, ki so se 
po več letih zopet srečali, pa tudi takih, ki 
jih dolžnosti, četudi so medsebojno odda
ljeni, dnevno povezujejo v team skupnega 
dela.

Osebno mislim, da odlikovanja in kazni 
večkrat ne doletijo najbolj zaslužnih ljudi. 
To razlagam s tem, da sem tokrat slučaj
no istočasno dobil odlikovanje in kazen 
50.000 dinarjev, ker smo v novi valjarni 
vgradili vrnjeno ogrodje iz Švedske, pre
den je carina opravila svojo formalnost. 
Odlikovanja, sprejeta v Beogradu, zato tem  
bolj smatram ne samo kot priznanje posa
meznikom, temveč predvsem kot priznanje 
celotni delovni skupnosti. To pa ne bi sm e
lo pomeniti samo priznanja za dosežene 
rezultate, temveč predvsem spodbudo za 
nadaljnji — predvsem kvalitetni — napre
dek naše specializirane proizvodnje.

Direktor Gregor Klančnik

Predlog plana proizvodnje 
in prodaje za leto 1966

(Nadaljevanje s 1. strani)
realnih možnostih tako izdelave kot predela
ve jekla, predvsem razpoložljivih kapacitet 
toplotne obdelave, v posameznih kvalitetnih 
grupah pa upošteva tudi rentabilnost proiz
vodnje posameznih vrst jekla.

Iz količinskega obsega blagovne proizvod
nje, doseženih prodajnih cen za posamezne 
kvalitetne grupe jekla po predhodnem planu 
po kvalitetnih grupah in povprečnih doseže
nih prodajnih cen za izdelke 117. panoge, re- 
zultira plan realizacije podjetja, ki znaša za 
prihodnje leto 28.560 milij. din, pri povprečni 
ceni 467 din/kg naših proizvodov.

V primerjavi s planirano realizacijo za le
tošnje leto, ki znaša po izvršenem rebalansu 
meseca julija 24.000 milij. din, predstavlja za
1. 1966 planirana realizacija povišanje za 19 
odstotkov. Vendar pa za oceno našega dela 
ta primerjava ni pravilna. V 1. 1965 je reaji- 
zacija prvih 7 mesecev še rezultat starih in 
le zadnjih 5 mesecev novih prodajnih cen. 
Zato jo lahko primerjamo le z zadnjimi pe
timi meseci tega leta. S planirano meseč
no realizacijo 2.380 milij. din v 1. 1966 bomo 
šele v celoti dosegli cilj, ki smo si ga zadali 
z akcijskim programom, ter je le za okrog
lih 5 %  višja od realizacije, ki smo jo do
segli v mesecih po gospodarski reformi.

Kakor vidimo iz teh zbirnih podatkov 
predloga plana proizvodnje in prodaje, nam 
prav tako, kot je bil to primer že v letošnjem  
letu, hitreje narašča količinski obseg proiz
vodnje kot realizacija. To je povsem razum
ljiva in logična posledica strukture investi
cijskih vlaganj. V veliko večji meri se 
namreč povečuje obseg proizvodnje izdelkov 
114. panoge z relativno nižjo prodajno ceno 
proti izdelkom 117. panoge.

Predlog plana proizvodnje in prodaje deli 
proizvodnjo tako količinsko kot vrednostno 
na domači in zunanji trg — to je izvoz. Od 
skupno planirane blagovne proizvodnje v 
višini 61.2001 predvidevamo za prodajo na 
inozemskih tržiščih 7.850 t v vrednosti 2 mi
lijona 250.000 dolarjev ali preračunano v di
narje 2.896 milij. dinarjev. Po količini pred
stavlja to 12,8 °/o blagovne proizvodnje pod
jetja, po vrednosti pa dobrih 10 %  ustvarjene 
realizacije podjetja.

Plan izvoza je enako važen kot celoten 
plan proizvodnje. Izvrševanje plana izvoza je 
eden od osnovnih pogojev za realizacijo na
šega celotnega poslovnega plana za prihod
nje leto. Od ustvarjenega izvoza so namreč 
direktno odvisna razpoložljiva devizna sred
stva za nabavo uvoznega reprodukcijskega 
materiala, potrebnega za našo proizvodnjo. 
Naša skupna dolžnost je torej, da izvozu 
posvetimo vso skrb, da si istočasno prizade
vamo za čim boljši asortiment in s tem za 
doseganje čim višjih prodajnih cen, da bomo 
tako planirani obseg izvoza po vrednosti ne 
samo dosegli, temveč tudi presegli. Izvoz je 
dalje za zunanji svet tudi ogledalo kvalitet
nega nivoja ne le naše, temveč celotne jugo
slovanske jeklarske industrije. Tudi iz tega 
vzroka moramo izvozu posvetiti vso skrb ta
ko glede kvalitete kot naše poslovnosti, ki 
naj se odraža v točnem izpolnjevanju spre
jetih pogodbenih obveznosti.

Naš predlog plana proizvodnje in prodaje za 
prihodnje leto, ki ga bomo po obravnavi v 
obratih predložili v razpravo in odobritev 
DS podjetja, temelji na realnih osnovah in 
upošteva tako povečano zmogljivost nekate
rih obratov kot posledico letošnjih investi-
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S K L E P I  U P R A V N E G A  O D B O R A
Novembra je  imel upravni odbor pet red

nih sej. Na njih  je  razpravljal o predlogih, 
ki naj bi se predložili v razpravo in potrdi
tev delavskemu svetu podjetja. Obravnaval 
je  predlog plana proizvodnje in izvoza za 
naslednje leto, sprejel operativni plan za no
vem ber 1965, razpravljal o poslovanju počit
niškega dom a v Portorožu v letošnji sezoni, 
o izvedbi sem inarja za organe upravljanja, 
obravnaval problem atiko domačih reklam a
cij, posebno sejo pa  je  posvetil samo raz
pravi o predlogu za sprem em bo ocen na de
lovnih m estih delavcev s stalno oceno in 
uvedbi cenikov del v nekaterih strokovnih 
službah železarne. Poleg tega je  reševal razne 
prošnje in vloge, ki so jih  posamezniki ali 
organizacije naslovili nanj.

Po podrobni analizi nakazane problem ati
ke in razpravi je  s posameznih področij po
slovanja sprejel vrsto  zaključkov in sklepov.

Ugotovil je, da m ora vse inozemske rekla
m acije našega m ateriala po predpisih  obrav
navati in  odobriti delavski svet podjetja, da 
pa reklam acije domačih kupcev obravnavajo 
in  rešujejo strokovne službe železarne same, 
ne da  bi bili o njihovem številu in vzrokih 
seznanjeni organi upravljanja. Zato je  zadol
žil vodstvo OTKR, da m ora za upravni od
bor pripraviti vso problem atiko domačih re
klamacij. Iz podatkov, ki so bili na  razpola
go, je  bilo razvidno, da so v prvih devetih 
mesecih letos domači kupci reklam irali 
439,7 t m ateriala. Od tega smo 24,4 % m ate
riala popravili v železarni in  ga vrnili kup 
cem, 17,7 % so ga popravili sami kupci in
26.4 % m ateriala sm o dali na zalogo, ker je 
še uporaben za druge podrejene namene,
31.5 % m ateria la  pa se ni dalo uporabiti in 
smo ga kot izmeček vrnili v pretopitev. V 
prim erjavi is podatki iz lanskega leta je šte
vilo ostalo približno enako, povečalo pa se 
je  v livarni, topilnici, (kovačnici in  jeklovle- 
ku. Med reklam iranim  m aterialom  ga je bilo 
tudi nekaj, ki smo ga odprem ili pogojno. 
Največ reklam acij je  po podatkih kontrole 
zaradi napak, ki se s prostim  očesom ne da
jo  ugotoviti, in zaradi zamenjave te r nepra
vilnega označevanja, ki nasta ja  zaradi nere
da v obratih. Reklamacije nasta ja jo  tudi za
radi dim enzijskih odstopanj, nem etalnih 
vključkov, poroznosti, zamešane kvalitete in 
nezadostnega čiščenja. Upravni odbor je ugo
tovil, da brez reklam acij v železarni verje t
no ne bomo shajali, vprašanje pa je, če so 
količina in  vzroki vedno upravičeni. Zaradi 
zahtevnosti kupcev pri isti kvaliteti ne m ore
mo pričakovati, da  se nam  bi število rekla
macij znižalo, nasprotno, če s tan ja  ne izbolj
šamo, lahko celo pričakujem o porast šte
vila in  količine reklam iranega m ateriala. To 
pa nas resno opozarja, da bo treb a  v naših 
obratih  uvesti doslednejše izvajanje tehno
loške discipline, vzporedno s tem  pa uvesti 
večji red in doslednejšo kontrolo.

V razpravi o izvedbi sem inarja za organe 
upravljanja je bilo ugotovljeno, da bi m oral 
biti sem inar za člane naših sam oupravnih or
ganov že v drugi polovici septem bra, vendar 
zaradi prem ajhne udeležbe ni uspel. Po mne
nju  upravnega odbora je  treb a  vzroke za to

cijskih vlaganj kot tudi smernice, ki smo 
sl jih zadali v našem akcijskem programu. 
Te, kot kažejo rezultati dela zadnjih mesecev, 
niso bile pretirane, saj smo se jim na pod
ročju obsega proizvodnje že močno pribli
žali.

Izvršitev proizvodnega programa v letu 
1966, ko naj bi prvič v naši jeklarni dosegli 
proizvodnjo 100.000 ton plemenitih in kvali
tetnih jekel, sicer ni lahka, vendar pa je z 
geslom: »Kjer je volja, tam je pot,« tudi iz
vedljiva.

V dneh, ko po obratih in obratnih delav
skih svetih razpravljamo o tem predlogu pla
na, prispevajmo vsak po svojih močeh k 
čim realnejšemu, čim pravilnejšemu in čim 
objektivnejšemu začrtanju naše poti, po ka
teri bomo našemu podjetju omogočili na
daljnji razvoj, sebi pa s svojim poštenim de
lom tudi delovnega človeka vredno pošteno 
življenje.

iskati delno v neposrečeno izbranem času, 
največ pa v prem ajhni zainteresiranosti čla
nov sam oupravnih organov. Ker je  družbe
no ekonomska vzgoja za uspešno delo sa
moupravnih organov koristna in potrebna, 
je  upravni odbor odločil, da se sem inar za 
člane organov uprav ljan ja  po že izdelanem 
program u ponovno prične v sredo, 1. decem
b ra  1965.

Zaradi velikega števila članov, ki bodo ob
iskali seminar, se ta  razdeli na dve skupini.

Udeležba na sem inarju je za vse člane sa
m oupravnih organov obvezna, zato je  za za
gotovitev obiska zadolžiti tudi vodstva obra
tov.

Za člane DSP in DS DE, tki bodo naslednje 
leto n a  novo izvoljeni v te organe, je  takoj 
po volitvah izvesti sem inar s  sedaj osvoje
nim program om .

Sem inar z istim  program om  naj bi se izve
del tud i za strokovno vodstveni kader, ki ni 
vključen v delo sam oupravnih organov.

Z namenom, da se poživi delo sam ouprav
nih organov v delovnih in  obračunskih eno
tah, je treba še novembra letos sklicati raz
širjeno sejo upravnega odbora, na katero je 
treba povabiti predsednike DS DE, predsed
nike komisij in  predsednike svetov obračun
skih enot.

Ker se ugotavlja,- da je postopek pri obrav
navi posameznih predlogov v organih uprav
ljan ja  nekoliko predolg, meni upravni odbor, 
da je ustrezno dopolniti določila našega sta
tu ta . Za izdelavo predloga dopolnitev sta tu ta  
je  bila zato imenovana delovna skupina: 
Alojz Breznikar, Ivan Kugovnik in Jože De
lal ut.

Razprava o začasnem obračunu poslovanja 
počitniškega doma v Portorožu v letošnji se
zoni, v katerem  so upoštevani že tudi stro
ški, ki bodo predvidom a še nastali do konca 
letošnjega leta, je ugotovila, da bo med do
hodki, ki jih  je  s poslovanjem ustvaril po: 
čitniški dom, in izdatki nastala razlika, ki 
jo  bomo delno krili z zneskom 500 din za 
dnevni pension, kolikor lahko v smislu pred
pisov podjetje  regresira za dnevni pension, 
ostalo razliko pa bomo m orali kriti iz sred
stev železarne. Poslovanje počitniškega do
m a je bilo že večkrat predm et razprave na 
upravnem  odboru in  so bili sprejeti ukrepi 
za njegovo izboljšanje. Nekaj nalogov je bilo 
sicer izvršenih, vendar so ostale nerešene še 
nekatere zadolžitve. Zato je  upravni odbor 
imenoval posebno komisijo v sestavu: Dušan 
Miler, Peter Mihelač in Jože Homan z na
logo, da odpotuje v Portorož in  v počitni
škem domu ugotovi, zakaj se naloge niso iz
vedle, te r na podlagi ugotovitev dostavi uprav
nemu odboru poročilo. Če bo kom isija 
ugotovila, da meizvršitev nalog predstavlja 
disciplinsko in m aterialno odgovornost, mo
ra Jože Homan upravnika počitniškega do
m a Alojza Potaverja skupno s prijavo in do
kaznim gradivom predati disciplinski kom i
siji.

Upravni odbor je  razpravljal tudi o ma
terialu, ki naj bi se decem bra posredoval de
lavskemu svetu v razpravo in  potrditev. Za 
predlog plana proizvodnje in izvoza za na
slednje leto je  menil, da je  v načelih sp re
jemljiv, da pa ga je  treba dati v razpravo 
organom  upravljanja v delovnih in  obračun
skih enotah. Pripombe, ki jih  bodo dostavile 
obračunske enote, je  treba, če bodo utem e
ljene, upoštevati in predlog z osvojenimi p ri
pombami dostaviti v razpravo in  odobritev 
delavskemu svetu podjetja. Upravni odbor je 
sicer predvideval, da bi bilo zasedanje delav
skega sveta podjetja  2. decem bra letos. DSP 
naj bi na zasedanju poleg predloga dopolni
tev ocen delovnih m est s stalno oceno raz
pravljal še o  poročilih svojih komisij o nji
hovem delu v sedanji m andatni dobi, obrav
naval predlog, da naša železarna z zavaro
valnico v M ariboru sklene pogodbo o kolek
tivnem nezgodnem zavarovanju članov naše 
delovne skupnosti, in predlog, da se naša že
lezarna v sm islu 10. in  18. čl. zakona o ban
kah in kreditnih poslih, včlani kot sam ostoj
ni član v Komunalno banko Celje, podružni
ca Slovenj Gradec, v Splošno gospodarsko 
banko v Ljubljani in  Jugobanko v Beogradu 
ter v okviru Združenja jugoslovanskih žele

zarn v Investicijsko banko in Jugobanko v 
Beogradu.

Razprava o predlogu kom isije za osebne 
dohodke za sprem em bo ocen delovnih m est 
delavcev s stalno oceno na zadnji seji uprav
nega odbora je  pokazala, da predlog v celoti 
ni sprejem ljiv in da se ga v obliki, kot je 
izdelan, ne m ore predložiti delavskemu svetu 
v potrditev. Tako odločitev je upravni odbor 
sprejel ob ugotovitvi, da bi se po predlogu 
razdelilo med delavce, zaposlene na delovnih 
m estih s stalno oceno, ponovno prek 1600 
obračunskih enot, katerih  vrednost bi šla na 
škodo vseh ostalih zaposlenih. Upravni od
bor ni dvomil, da predlog v nekaterih  pri
m erih ni pravilen, vendar pa bi v celoti, 
kot je izdelan, ponovno porušil sorazm erje 
med posam eznim i delovnimi mesti, k ar so  na
zorno pokazale že samo nekatere  prim erjave, 
ki so bile izvršene na  seji. Splošna ugotovi
tev upravnega odbora je  bila, da bo nekate
re predloge sicer treba rešiti, da pa se m ora 
to izvršiti v okviru z akcijskim  program om  
predvidenega števila obračunskih enot.

Upravni odbor prav  tako ni osvojil pred
loga kom isije za osebne dohodke za otvori
tev novega delovnega m esta v pripravi dela 
sklopa obratov jeklarne in  povečanja števila 
zaposlenih n a  delovnem m estu št. 158 v va
ljarni. Pri zavrnitvi obeh predlogov je uprav
ni odbor upošteval sklep delavskega sveta 
podjetja, da se letos v organizacijski shemi 
ne smejo odpirati nova delovna m esta niti 
povečevati število zaposlenih, da pa je  v bo
doče vsak predlog za otvoritev novega, de
lovnega m esta ali povečanje števila zaposle
nih z ekonomsko utem eljitvijo  dostaviti v 
pregled službi za analizo in  študij dela, ta  pa 
naj bi predlog s svojim m nenjem  posredo
vala kom isiji za osebne dohodke pri delav
skem svetu podjetja, kar pa  pri nobenem od 
predlogov sedaj ni bilo storjeno.

Upravni odbor je  razpravljal o zahtevi 
vodstva livarne in m ehanske obdplovalnice 
za sprem em bo nekaterih  prem ijskih norm ati
vov. Livarna v svoji zahtevi navaja, da zaradi 
sprem eiijenega asortim enta proizvodnje ne 
m ore dosegati norm ativa izplena, produktiv
nosti in odpreme. V m ehanski obdelovalnici 
pa zaradi pestrega asortim enta z zelo različ
no prodajno ceno ne uspejo dosegati norm a
tiva povprečne cene. Izračun, ki ga je na 
podlagi pripom b izvršila služba za analizo in 
študij dela, je  pokazal, da so pripom be l i 
varne upravičene za norm ativ  produktivnosti 
in  odpreme, m edtem  ko je nedoseganje iz
plena posledica napačno izračunanih podat
kov, saj ga dejansko mesečno presegajo od 
2 do 3 %. Tudi za m ehansko obdelovalnico 
se je  ugotovilo, da je  pripom ba utem eljena. 
Izračun pa je istočasno pokazal, da norm ativ 
povprečne cene ni pravilno postavljen tudi 
za kladivarno. Upoštevajoč ugotovljene re
zultate in  sprem em be, ki vplivajo na posa
mezne norm ative prem ij, je bilo odločeno:

— da se livarni zniža prem ijsk i norm ativ 
povprečne cene od 540 na  510 din /kg in  nor
m ativ produktivnosti, računan v dinarjih  
skupne realizacije na zaposlenega, od 937 na 
900 din;

— da se m ehanski obdelovalnici zniža nor
m ativ povprečne cene od 1100 na 980 din;

— obratu  kladivarne se poviša norm ativ 
povprečne cene. Skladno s tem  se tem u obra
tu  sprem ene tudi ostali k riteriji, in sicer: 
norm ativ odpreme:

I. 230 mili j.
II. 260 milij.

III. 310 milij.
Sa: 800 milij.
produktivnost: 3.200 din/zap. m.
povprečna cena: 500 din/kg
izdel. strošk i na  1.000 din real.: 280 din
— prem ijski norm ativi za ostale obrate 

ostanejo nesprem enjeni;
— zaradi sprem em be norm ativa povpreč

ne cene kladivarne se odobri tud i dopolnitev 
norm ativov za izračun procenta posredne 
norm e za delavce, ki se jim  posredne norm e 
izračunajo na  podlagi doseganja povprečne 
cene kladivarne.
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Tovariš Franc Leskošek je velik prijatelj železarne in kraja. Kadar pride na Koroško, sl
Ogleda rast podjetja Foto: R. Gradišnik

Livarni se odobri, da  zaradi napačno pri
kazanega izplena izplača razliko v prem ijah 
za julij 1965 + 2 % in  za septem ber 1965 
+ 6 %.

Upravni odbor je  prav tako potrdil pra
vilnik o oceni dela — cenik del, za obraču- 
n arje  osebnih dohodkov v oddelku za obra
čun osebnih dohodkov in  pravilnik za oceno 
dela za saldokontiste, devizno knjigovodstvo, 
m ehanografski oddelek in  blagajno. Obračun 
po potrjenih  cenikih del se vrši od 1. novem
b ra  letos dalje. Za vse cenike del se določi 
3-mcsečno poskusno obdobje, v tem času pa 
je  treba upravnem u odboru vsak mesec do
stavljati poročilo o doseganju osebnih do
hodkov po  ceniku del. Če se v tem  času 
pokažejo nesorazm erja oziroma prevelika od
stopanja, je  treba cenik del ustrezno dopol
niti in korigirati.

Na obvestilo gasilskega društva železarne, 
da šoferju  gasilskih avtomobilov Ignacu Skit- 
ku, ki tudi popravlja gasilske avtomobile in 
m otorne brizgalne, po veljavnem pravilniku 
o delitvi osebnih dohodkov ni mogoče več 
izplačevati pavšalnih nadur in da naj uprav
ni odbor zato določi način izplačila, je  bilo 
sklenjeno, da je  treba Ignacu Skitku tud i v 
bodoče za opravljanje šoferske službe ter 
vzdrževanje gasilskih avtomobilov in m otor
ne brizgalne priznati in izplačati po 22 ur 
mesečno, ker to delo opravlja izven svojega 
rednega delovnega časa.

Na predlog priprave dela vzdrževalno ener
getskih obratov, da naj upravni odbor odre
di način  plačila nadur delavcem, ki so zapo
sleni na delovnih m estih s stalno oceno in 
bodo od 27. do 30. 11. 1965 sodelovali p ri re
m ontu v posameznih obratih, je bilo skle
njeno, da jim  je sporočiti, da je plačilo nadur 
tudi za to  skupino delavcev urejeno s p ra
vilnikom o delitvi osebnih dohodkov, zato se 
izvršene nadure lahko plačajo samo po od
ločbah veljavnega pravilnika o delitvi oseb
nih dohodkov.

Predlog vodstev posameznih obratov, kate
rim  delavcem je  po določbah čl. 25 pravilni
ka o delitvi osebnih dohodkov priznati 109-6 
dodatek za nadurno delo, je  odstopiti s tro 
kovnemu kolegiju, da skupno z vodstvi obra
tov po enotnih kriterijih  izdela predlog, ka
terim  delavcem naj se ta  dodatek prizna.

Ostala področja poslovanja
Sprejet je  bil operativni p lan  za november 

letos po količini 4.990 it, po vrednosti pa  2.230 
m ilijonov din. Upravni odbor je  operativni 
plan v  taki višini sprejel, k er imamo novem
b ra  samo 23 delavnih dni in na predpostav
ki, da nas ne bo preveč prizadela redukcija 
električne energije.

Na vlogo nekaterih  delavcev, ki so zapo
sleni na delovnih mestih, za katera  se zahte

va SS ali izobrazba KV delavca, so pa VK 
delavci, da bi se jim  izdala mesečna vozna 
k a rta  za prevoz na  delo z avtobusom, do ka
tere po določbah pravilnika o delitvi osebnih 
dohodkov ne bi bili več upravičeni, je  uprav
ni odbor ob upoštevanju inform acij, da bo
do s 1. 1. 1966 ukinjeni regresi za mesečne 
vozne k a rte  na železnici in tako v  ceni pre
voza med avtobusom  in železnico ne bo bi
stvene razlike, sklenil, da je  70. člen pravil
nika o delitvi osebnih dohodkov dopolniti še 
z besedilom, d a  so do prevoza z avtobusom 
upravičeni tudi delavci, ki so zaposleni na 
delovnih mestih, za katera se zahteva SS iz
obrazba ali stopnja KV delavca, čeprav de
lajo samo v eni izmeni in  nim ajo prim ernih 
vlakovnih zvez.

Na predlog kom isije za racionalizacije, da 
je zaradi lažjega odločanja o p red lo g ih  teh
ničnih izpopolnitev in  iznajdb im enovati stro
kovne izvedence, je  upravni odbor za to 
področje imenoval: 

za topilnico: inž. Milana Doboviška, inž. 
Jožeta B orštnerja in inž. Vlada Raca;

za livarno: inž. Leopolda Gamsa, inž. Sta
neta Lenasija in Jožeta Matitza;

za valjarno: inž. Ferda Vizjaka, inž. Jožeta 
Žunca in M arjana Blažiča;

za kovačnico: inž. Boža Cimermana, Kolo- 
m ana Vrečiča in Rudolfa Orešnika;

za m ehansko obdel.: inž. Ivana Zupana, 
Jožeta Potočnika, Karla Kralja;

za vzmetarno: Bogomira Volčanška, dnz. 
Ivana Zupana in  K arla Fanedla;

za jeklovlek: inž. Ivana Zupana, Dušana 
S tropnika in Franca Rateja;

za term ično obdel.: inž. Boža Cimermana, 
inž. Janka Gnamuša in  inž. Franca Černeta;

za vzdrž. obrate  in  transpo rt: inž. Ferda 
Medla, inž. Janeza Bratino, Jožeta Doberška 
in  Janeza Gorjanca;

za področje konstr.: inž. Jožeta Geršaka, 
inž. Ferda Medla in Vinka Čibrona;

za področje energet.: inž. Franja .Geča, 
Sm iljana Favaia in Filipa Rožanca;

za področje adm inistr.: Bngelberta Go
stenčnika, Maksa Petelinška in  Iva Kohlen- 
branda.

Kadrovska vprašanja in štipendiranje
Upravni odbor je  odobril, da se sem inarja 

za strokovno vodstvene kadre, k i ga organi
zira Visoka šola za politične vede v Ljublja
ni, udeležijo: inž. Leopold Gams, inž. Ivan 
Zupan, inž. Ferdo Medi in inž. Jože Borštner. 
Razen pripadajočih  dnevnic in potnih stro
škov k rije  železarna tudi stroške sem inarja, 
ki za vse štiri skupaj znašajo 100.000 din. 
Odobritev pod istimi pogoji velja tudi za 
ostale strokovne delavce, ki se bodo teh se
m inarjev v bodoče še udeležili.

Na predlog kadrovskega oddelka, da naj 
upravni odbor določi, ali naj se našim  delav
cem, ki že prejem ajo  dodatek za ločeno živ
ljenje, višina dodatka v sm islu določil nove
ga pravilnika o delitvi osebnih dohodkov po
viša, je bilo sklenjeno, da ostane dodatek  za 
ločeno življenje za vse dosedanje uporabnike 
zaenkrat nesprem enjen.

Na obvestilo gimnazije Ravne na Koro
škem, da je  našemu predstavniku inž. Jožetu 
Rodiču potekel m andat v svetu njihove šole, 
je  upravni odbor za novega člana sveta 
gimnazije Ravne na Koroškem za dobo na
slednjih dveh let imenoval Adolfa Hanuša.

Ker m ora upravni odbor po trd iti predlog 
za zasedbo nekaterih  vodstvenih delovnih 
mest, je  n a  predlog kom isije za kadre in iz
obraževanje odobril, da se n a  navedena raz
pisana delovna m esta postavijo:

— na delavno m esto abratovodje m ehan
ske obdelovalnice Jože Potočnik,

— na delovno m esto službe za študij in 
analizo dela Janez Žnidar,

— na delovno m esto vodje PDJ Jože Ma- 
titz,

— na delovno m esto vodje oddelka za no
vogradnje Franc Gornik,

— na delovno m esto vodje energetskega 
gospodarstva inž. Janez Bratina.

Na predlog kom isije za kadre in štipendi
ranje, da bi od občinske skupščine prevzeli 
njihovega štipendista na Visoki industrijsk i 
pedagoški šoli na Reki Vinka Trafela, je  od 
občinske skupščine zahtevati zagotovilo, da 
od naše železarne, če njihovega štipendista 
prevzamemo, ne bodo zahtevali vrnitev do
slej izplačane štipendije. Če občinska skup
ščina tako zagotovilo dostavi, se Vinku Tra- 
felu dodeli štipendija za nadaljevanje študija  
na navedeni šoli.

Na željo naših štipendistov, da naj bi se 
organiziral sestanek, na katerem  bi obrav
navali povišanje štipendij v zvezi s poviša
njem  življenjskih stroškov, se sklene, da se
stanek organizira kom isija za kadre in  šti
pendiranje. Na sestanek je  razen predstavni
kov štipendistov povabiti še predstavnike na
ših sam oupravnih organov. Predloge, ki jih 
bodo izoblikovali na  tem  sestanku, je  nato 
posredovati v razpravo upravnem u odboru.

Na predlog kom isije za kadre in izobraže
vanje je upravni odbor odobril Jožetu Ho
m anu štipendijo za šolanje na Višji kadrov
ski šoli v K ranju. Če bodo predavanja v Mar 
riboru, m u železarna razen vpisnine in stro
škov šolnine krije tudi dnevne prevozne 
stroške za čas sem inarjev na  relaciji Rav
ne—M aribor in obratno brez povračila dnev
nic. Kolikor oddelek ne  bo osnovan v Mari
boru in bodo predavanja v K ranju, k rije  žele
zarna razen prispevkov šolnine še stroške 
prehrane in  stanovanja te r  potne stroške 
brez dnevnic.

Ivanu Žerdonerju, ki je vpisan kot izredni 
slušatelj na Visoki šoli za politične vede v 
Ljubljani, se za čas izrednega štud ija  nudijo 
iste ugodnosti, ko t jih  im ajo ostali delavci 
železarne, ki so vpisani kot izredni slušate
lji na ostalih strokovnih, srednjih, višjih in 
visokih šolah.

Dopolni se sklep, sprejet na seji 18. okto
b ra  1965, o povišanju štipendij našim štipen
distom  in se odobri, da se do  revalorizacije 
štipendistom  povišajo štipendije v enakem 
znesku po 4.000 din na mesec. Povišanje šti
pendij velja od 1. avgusta letos dalje. Do 
povišanja so upravičeni sam o štipendisti, ki 
so izpolnili pogoje za vpis v naslednji raz
red  ali letnik.

Posredovanje OK Fužin ar, da  bi se našemu 
štipendistu in njihovem u aktivnem u članu 
inž. Antonu Hojniku izplačala zaostala na
grada za opravljene izpite iz III. in  IV. let
nika, je bilo odklonjeno. Upravni odbor je 
ponovno odklonilno stališče zavzel iz razlo
ga, ker se napaka, ki je bila storjena v pri
m eru štipendista inž. Avgusta Verčka, ne 
m ore ponoviti še pri prizadetem .

Službena potovanja v inozemstvo
Na predlog uprave podjetja  je  bilo inž. Bo

žu Cimermanu odobreno 12-dnevno službeno 
potovanje v Zahodno Nemčijo. K er m ora po 
program u potovanja obiskati tud i tvrdki 
Komrovvski in Schmidt zaradi priprave za 
sklepanje pogodb o dobavah kovane in  valja
ne robe za decem ber letos in prvo če trtle tje  
naslednjega leta, je  bil upravni odbor m ne
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nja, da je  za izvršitev te naloge potrebno, 
da razen njega potuje v Zahodno Nemčijo še 
predstavnik komercialnega sektorja, kate
rega ime in čas potovanja določi komercial
ni direktor.

Na predlog vodstva OTKR je  bilo vodji 
kemijskega laboratorija  inž. Janezu Perm anu 
odobreno 8-dnevmo službeno potovanje v Za
hodno Nemčijo. Poleg nalog, navedenih v 
predlogu, se m ora v času bivanja v Zahodni 
Nemčiji pri ustreznih tvrdkah zanim ati tudi 
za nabavo rezervnih delov in dobavnih rokov 
za kvarrtometer. Razen tega je upravni odbor 
sklenil, da je  od vodstva kem ijskega labora
to rija  zahtevati, da sporoči točen datum, 
kdaj bo kvantom eter v naši železarni pričel 
redno obratovati. Tako odločitev je  upravni 
odbor sprejel na  podlagi inform acije, da  so 
s kvantom etri oprem ljene tudi železarne v 
nekaterih  drugih državah, vendar so bili ti 
p ri n jih  usposobljeni za obratovanje v mno
go krajšem  roku, kot je  to  prim er pri nas.

Na predlog uprave je  bilo odobreno službe
no potovanje v inozemstvo, in sicer Alojzu 
B reznikarju na Poljsko in Branku Špragar- 
ju  v Romunijo. Potovanje bo v obeh prim e
rih  tra ja lo  7 dni.

Prošnjo inž. S taneta Lenasija, da bi se mu 
podaljšalo odobreno službeno potovanje na 
Madžarsko, je  upravni odbor odklonil, ker 
m u je  razen časa, določenega po program u 
tehnične pomoči, bilo dodatno odobreno še 
službeno potovanje, zato bi odobreno poto
vanje lahko uredil tako, da bi se pravočas
no vrnil v domovino.

Izredno plačani dopusti
Na prošnjo  posameznih društev in  organi- 

zaoij je upravni odbor odobril izredno pla
čane dopuste, in  sicer:

— za dne 6. 11. 1965 inž. M iranu Pipanu, 
inž. Antonu Hojniku, Paši Uzanoviču in inž. 
Dušanu Arsenoviču;

— Adamu Zihu za čas od 11. do 21. no
vem bra 1965;

— inž. Dušanu Arsenoviču za dne 23. in 
24. 11. 1965.

Ostalo
Na obvestilo gospodarske zbornice SRS, da 

m ora naša delovna skupnost izvoliti enega 
predstavnika v skupščino gospodarske zbor
nice, je  upravni odbor za našega predstavni
ka v tem  organu izvolil d irek torja  železarne 
Gregorja Klančnika.

Na predlog vodstev posameznih obratov, 
da naj se za nekatere delavce odobri p rik lju 
ček telefona v njihova stanovanja, je  uprav
ni odbor predlagane priključke n a  naše tele
fonsko om režje odobril pod pogojem, če ta
ka možnost v vseh predlaganih prim erih  ob
staja.

Na predlog GRS je upravni odbor v smi
slu čl. 25 zakona o knjigovodstvu gospodar
skih organizacij v predlaganem  sestavu ime
noval centralno kom isijo za inventuro.

Na predlog godbe ravenskih železarjev, da 
bi se povišal prispevek za godbo, je  upravni 
odbor odobril, da se s 1. 1. 1966 poviša pri
spevek od sedanjih 40 na 100 din mesečno na 
zaposlenega. Zaradi povišanega prispevka 
m ora odbor godbe iz tako zbranih sredstev 
v bodoče sam  k riti stroške raznih uslug, pla
čevanje nadom estila za izgubljene ure godbe
nikom, ki obiskujejo vaje ali sodelujejo pri 
nastopih za čas rednega dela, nabavo in  po
pravilo instrum entov, vzdrževanje glasbene
ga dom a kakor tud i prevozne stroške godbe
nikov ob pogrebih in  nastopih.

Glede predloga splošnega sektorja, da naj 
upravni odbor odloči, ali se lahko izdelki, ki 
se brez dovoljenja izdelujejo v naši železarni 
in jih  VNS zapleni, p rodajajo  na javni lici
taciji, je  bil upravni odbor m nenja, da bi v 
tem  prim eru lahko ponovno prišlo do izko
riščan ja in  preprodaje, zato je  predlog zavr
nil in odločil, da je  treb a  vse predm ete, ki 
se izdelujejo brez dovoljenja v naših obratih  
in jih  VNS zapleni, pa  za železarno niso upo
rabni, vrniti topilnici v pretopitev.

Upravni odbor je  na sejah razpravljal še o 
ostalih prošnjah, ki so jih  naslovili nanj po
samezniki za odobritev regresa za uporabo 
rednega letnega dopusta, za prodajo raznega 
odpadnega m ateriala in podobno. V okviru 
svojih pristo jnosti je  upravni odbor rešil tu
di vse naštete prošnje in so bili posamezni 
prosilci o načinu rešitve pismeno obveščeni.

Opozorilo vsem sodelavcem
Zaradi pogostnih nesporazum ov in  negodo

vanja ob prevzem anju osebnih dohodkov 
opozarja finančna služba pod je tja  na obsto
ječe predpise.

1. Na dan izplačila, t. j. 14. ali 15. v mesecu, 
prejem ajo  fizični delavci OD samo na dolo
čenih izplačilnih mestih v obratih, um ski de- 
lavoi pa pri blagajni podjetja.

Oddelek za obračun osebnih dohodkov iz
plačuje ta  dan OD isamo za delavce, ki so od
javljeni ali so bili na izplačilnih listah  obra
tov pom otom a izpuščeni.

2. Osebni dohodek lahko prevzame le vsak 
delavec osebno. Izplačilni organi izročajo OD 
brez legitim iranja sam o tistim  delavcem, ki 
jih  osebno poznajo.

Vsi ostali delavci, ki jih  izplačilni organ 
ne pozna, — to pride v poštev predvsem  pri 
zapoznelih izplačilih — m orajo na zahtevo 
predložiti osebno izkaznico, da  se v izplačil
ni seznam vpiše št. os. izkaznice.

3. V prim eru, da  za odsotnega delavca p re
vzema OD drug delavec ali svojec, m ora po
leg svoje osebne izkaznice predložiti že urad
no pooblastilo. Pooblastilo je  veljavno, če je 
potrjeno  od pristo jn ih  organov (obč. skup
ščine). Izjem om a si odsotni delavci lahko 
pred odsotnostjo p riskrb ijo  pooblastilo na 
kadrovskem  oddelku podjetja. V prim eru ne
nadnega odhoda v bolnišnico velja tudi po
oblastilo, ki ga potrd i tak a  zdravstvena usta
nova. Delavec pa  lahko tudi zahteva, da se 
OD nakaže na določen naslov po pošti. Tako 
zahtevo uveljavi osebno ali pismeno p ri glav
n i blagajni podjetja.

4. Delavci, ki so na  dan izplačila n a  nočni 
izmeni, lahko OD prevzam ejo n a  glavni bla
gajni, če predložijo oseSho izkaznico. Za ob
rate, k jer je  na nočni izmeni večje število 
delavcev, se OD izplačujejo v obratu . Ti obra
ti so: topilnica, livarna, valjarna, kovačnica, 
term ična obdelava, mehanski obra ti in  term o 
energetski oddelki. OD se jim  izplačujejo 
dan po izplačilu od 5. u re  dalje.

5. OD m orajo  b iti prevzeti najkasneje v 
treh  dneh od dneva izplačila. Potem se OD 
odvedejo na izločen račun  pri službi družbe
nega knjigovodstva. Vsako poznejše izplačilo 
je  možno le z nakazilom po pošti, k a r tra ja  
dalj časa, stroške poštnine pa nosi vsak sam.

Prosimo vse sodelavce, da upoštevajo na
vedene predpise, predvsem  p a  opozarjam o 
delavce nočnih izmen, k i prevzem ajo denar 
na glavni blagajni, da brez osebne izkaznice 
ne m orejo prejeti osebnega dohodka.

OBRATNE NEZGODE V NOVEMBRU 1965

Pavel Gostenčnik, topilnica — del žlindre, 
ki je  visela čez rob posode, ga je  udaril po 
h rb tu  in nogi;

Ivan Ivartnik, topilnica — tekoče jeklo m u 
je brizgnilo za čevelj n a  levi nogi te r  m u jo 
opeklo;

Franc Kristan, topilnica — p ri izbijanju 
korenike ingota se je  zlomilo kladivo; kovin
ski del mu je priletel v hrbet te r m u poško
doval rebro;

Jože Levar, topilnica — žlindra m u je bri
zgnila za čevelj desne noge im ga opekla;

Franc Pečnik, topilnica — pri b rušenju  se
kača na brusni plošči mu je  spodrsnilo in si 
je  poškodoval kazalec desne roke.

Pavel Popič, topilnica — padel je  po stop
nicah in  se udaril na  hrbet;

Alojz Korber, čistilnica — pri izbiranju 
u litka s kupa je  padel te r  si ob ostrem  robu 
poškodoval levo roko;

Avgust Kranjc, čistilnica — pri nalaganju 
ulitkov m u je eden padel na levo nogo ter 
mu jo  poškodoval;

Ivan Petrej, livarna — pri sestavljanju je
d ra  se je to prevrnilo in  m u poškodovalo pa
lec na desni nogi;

Franc Jeromel, valjarna — pri dešaržira- 
nju gredice ga jc ta  stisnila za prstanec de
sne roke;

Ivan Sekavčnik, valjarna — pri popravlja
nju  odvodke ga je vodilo udarilo  po prstih  
desne roke;

Jože Cesnik II., str. rem ont — p ri izbijanju 
zagozde ga je  stisnilo za prst;

Ernest Klančnik, m ehanična — pri m erje
n ju  vrtine ga je  brusna plošča oplazila po 
roki;

Mirko Leskovšek, m ehanična — pri padcu 
si je  prerezal dlan desne roke;

Ivan Lorbek, m ehanična — pri brušenju 
razvodnika ROK-9 m u je delček padel v oko;

Mirko Zadravec, m ehanična — pri privezo
vanju odkovka na žerjav m u je veriga stisni
la podrebrje.

VABILO ZA DVIG KVALITETE

Uredniški odbor naših glasil je  na razšir
jeni seji, ki so se je  udeležili člani kolegija, 
predstavniki delavskega uprav ljan ja  in druž
beno političnih organizacij, kritično pregle
dal delo obeh listov v letošnjem  letu in spre
jel sm ernice za leto 1966.

Inform ativni fužinar kot inform ator delov
ne skupnosti in  Koroški fužinar kot priznana 
revija našega koroškega življa dobro oprav
lja ta  svoje poslanstvo, vendar pa  se je  treba 
tudi v  prihodnje truditi, da bi s svojo vse
bino pritegnila še večji krog bralcev.

To seveda ni odvisno sam o od uredniškega 
odbora. Ugotovljeno je  nam reč bilo, da vo
dilni sodelavci prem alo sodelujejo in zato 
večkrat posvečamo preveč prostora  obrobni 
problem atiki. Prav tako je  še vedno prem a
lo dopisnikov dz obratov, ki bi se v obliki 
člankov ali vsaj vprašanj im mnenj posluže
vali obeh naših glasil.

Že večkrat smo napisali, da je  stvar nas 
vseh, kakšna bo kvaliteta naših glasil, zato 
še enkrat resno vabimo k sodelovanju.

-ate-

OBISKALI SO BOLNE SODELAVCE

Naše sindikalne podružnice so tudi ob le
tošnjem  dnevu republike obiskale bolne so
delavce in  jim  izročile enkratno denarno po
moč. Zastopniki m ehanične so šli v Topol
šico, livarji v Slovenj Gradec, valjarji pa v 
Cmo, m edtem  ko so tovarišem , ki se zdravi
jo  v drugih bolnicah, poslali pozdrave in  da
rila  po pošti. — Vsekakor lepo in hum ano 
dejanje.

Nagrobni napis

Tu počiva u rad n ik  Jožef T in  ta. P re j je  
počival za p isa lno  mizo.

Orodni brusilni stroj češke proizvodnje — 
nova pridobitev oddelka industrijskih nožev
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Naši samoupravni akti
Letos je  Zvezna skupščina sprejela dva 

zakonska predpisa, ki vnašata v delovno za
konodajo in poslovanje delovnih organizacij 
nekatere dopolnitve. To sta  tem eljni zakon 
o delovnih razm erjih  in  tem eljni zakon o 
podjetjih.

Po določilih obeh predpisov bomo morali 
tudi v železarni izdelati nov pravilnik o de
lovnih razm erjih in dopolniti statu t. Osnutek 
predloga pravilnika o delovnih razm erjih  je 
bil že izdelan 'in dostavljen obračunskim  eno
tam  v .razpravo . Pripravljen pa je  že tudi 
predlog dopolnitev statu ta.

Čeprav med člani delovne skupnosti še ni 
organizirana razprava o obeh predlogih sa
m oupravnih aktov, pa lahko že zasledimo že
lje, da razpravljam o največ o nadaljnjih 
vprašanjih, ki niso vedno bistvena, prem alo 
pa o tem, kaj je  do sedaj pom anjkljivega na 
področju naše delovne zakonodaje in samo
upravljanja in  kako v novih sam oupravnih 
aktih ured iti to  vprašanje. Prav na nekatera 
teh vprašanj pa bi v tem  prispevku želel opo
zoriti.

Da ne bo pomote! Pri izdelavi obeh samo
upravnih aktov m oram o razumljivo upošte
vati zakonska predpisa, ki pa, na kar velja 
opozoriti, dopuščata, da si delovna organiza
cija posam ezna vprašanja uredi popolnoma 
sam ostojno v obliki in na način, ki ustreza 
njenim  pogojem in zahtevam. Pri osnutku 
predloga pravilnika o delovnih razm erjih  bi 
m orala razprava odgovoriti predvsem  na 
predvideni način:

— stopanja na delo,
— razpisa delovnih mest,
— razporeditve delavca na  delovno mesto 

in prem estitve delavca,
— dolžino in  način uporabe letnega dopu

sta,
— odgovornost delavca delovni skupnosti,
— disciplinsko in m aterialno odgovornost 

delavcev,
— disciplinski postopek in  izrekanje disci

plinskih kazni,
— prenehanje dela delavcu v naši železar

ni p ro ti njegovi volji ali v prim erih  sa
movoljnega prenehanja dela.

Za ka j torej gre? Po naših do sedaj veljav
nih in ternih  predpisih im am o kom isijo za 
sprejem  in odpust delavcev, ki je  organ de
lavskega sveta pod je tja  in  kom isijo za kadre 
in izobraževanje, ki je  organ upravnega od
bora, poleg tega pa še kom isije za kadre  pri 
delavskih svetih delovnih enot. Praksa kaže, 
da se delo in  pristo jnosti teh  kom isij pogo
sto križajo, zato bi -po pripravljenem  predlo
gu za reševanje nalog s iteh področij za na
prej imeli samo eno komisijo, za katere ime 
se — kaže — še nism o uspeli dogovoriti. Si
cer pa ni važen naslov, važna je  vsebina 
naloge in pristo jnosti kom isije. Pri tem  pa 
gre po m ojem  za drugo vprašanje — ali še 
n ad a lje 'zad rža ti centralno ali pa »decentra
lizirati« in prenesti v p risto jnost sam ouprav
nih organov delovnih enot. N ajbrž bomo mo
rali na to  vprašanje odgovoriti ob razpravah, 
o katerih  vprašanjih  in  zadevah bodo samo
upravni organi delovnih enot v bodoče sa
m ostojno odločali.

Za disciplinske kazni je  v predlogu pred
videno, da naj bi jih  izrekla disciplinska ko
m isija p ri delavskem svetu podjetja, med
tem ko bi o  izključitvi iz železarne odločal 
delavski svet podjetja. Tudi v tem  prim eru 
zakonodajalec dopušča možnost, da se p ra 
vice izključitve prenesejo na zbor obračun
ske enote. Pri prenehanju dela v naši žele
zarni kaže opozoriti na določbe o  samovoljni 
zapustitvi dela. Sedaj delavca odjavimo, če 
brez predhodnega opravičila izostane z dela 
neprekinjeno sedem dni. Po novem predlogu 
naj bi se ta  čas skrajšal na  štiri dni. Ne sa
mo to — delavci, ki bodo brez predhodnega 
opravičila ali odobritve izostali z dela, bodo 
m orali povrniti tudi m aterialno škodo, ki so 
jo  s tem  povzročili železarni. To bo seveda 
različno, odvisno od tega, na kakšnem  de
lovnem m estu bo zaposlen posamezni dela
vec, ne m ore pa  biti nižja od njegovega eno
dnevnega zaslužka.

Na predlog dolžine in način uporabe let
nega dopusta je  že bilo nekaj pripom b. To je

vprašanje, ki zadeva prav vse zaposlene. Vseh 
predlogov in želja verjetno ne bo mogoče 
uzakoniti, da pa bo nekatere treba upošteva
ti, je  pa tudi res.

Ž razpravo o predlogu pravilnika o delov
nih razm erjih bomo v železarni m orali p ri
četi obravnavati tudi predlog dopolnitev sta
tuta. S ta tu t smo v železarni sprejeli aprila la
ni. Dosedanja praksa in uporaba pa  kaže, da 
so nekatera njegova določila pom anjkljiva. 
Pa tudi tem eljni zakon o podjetjih  nalaga 
delovnim organizacijam, da m orajo svoje po
slovanje in organizacijo prilagoditi določbam 
tega zakona, kar pomeni, da m oram o dopol
niti statut.

S sta tu tom  delovna organizacija določa 
notranjo  organizacijo, organe uprav ljan ja  
podjetja, njihovo sestavo, pravice in dolžno
sti, odgovornost in njihova m edsebojna raz
m erja, delitev dohodka podjetja  in osebnega 
dohodka, sklade podjetja  in način uporabe 
njihovih sredstev, tem eljne določbe o delov
nih razm erjih, postopek za sprejem anje in 
sprejem  sta tu ta  in  drugih splošnih aktov, po
goje za im enovanje d irek torja, 'temeljne do
ločbe o poslovni tajnosti, nadzorne in stro
kovne organe, njihovo sestavo in izvolitev ter 
delovno področje, če se bomo za te  odločili, 
vprašanja, o katerih  odloča delovna skupnost 
z referendum om  in način referendum a, vpra
šanja, o katerih  se m ora, preden se predlo
žijo v odločitev organom  upravljanja, izjas
niti delovna skupnost, vprašanja, o katerih  
razpravljajo  zbori delovnih ljudi te r način 
sklicevanja in delo teh zborov. N ekatera od 
naštetih  vprašanj m orajo b iti urejena v sta 
tutu, za druga pa j<£ določeno, da  jih  lahko 
delavski svet odredi tudi z ostalim i splošnimi 
akti.

Zato se bomo m orali ob izdelavi dopolni
tev s ta tu ta  najprej odločiti, katera  vpraša
n ja  bomo dokončno uredili v sta tu tu  in ka 
tera  z ostalim i sam oupravnim i akti, in  konč
no se bo treba odločiti, katere sam oupravne 
organe in  na katerih  nivojih bomo imeli v 
železarni tor njihove pravice, pristo jnosti in 
dolžnosti.

Na sestanku s predsedniki delavskih svetov 
delovnih enot in  predsedniki svetov obračun
skih enot je  bilo ugotovljeno, da bodo na 
tem  področju potrebne nekatere dopolnitve. 
Razmejitve pravde in dolžnosti med temi or
gani sedaj niso točneje določene, zato se 
razprave o teh vprašanjih  na različnih nivo
jih  ponavljajo, kar samo podaljšuje posto
pek za končno rešitev.

To so samo nekatera od vprašanj, na kate
ra bi želel ob razpravah posebno opozoriti. 
Seveda pa bomo m orali ob tem najprej ugo
toviti, kaj je  do sedaj pom anjkljivega na  tem 
področju in kakšne naj bi bile organizacij
ske oblike dn pristo jnosti naših sam ouprav
nih organov, da bi njihovo delo bilo še bolj 
uspešno.

Skok v zimski bazen
Nekoč so jezera samevala med lesovi, po

toki so gnali kolesa mlinov in kovačij. Ljud
je so se umivali v škafih in koritih za nedel 
in potrebo.

Le kakega fanta je  prem agal vroč dan, da 
se je  potopil v reko. In zalo dekle si je  po
iskalo sk rit tolmun, da bi občutilo slast vo
de na svoji koži in  se ogledalo v zrcalni gla
dini.

S tari ljud je so se vode bali.
Okrog vod so se pletle štorije. O povodnem 

možu pod Votlo pečjo in  tistem , ki je  jezero 
v Šmohorici zvozil na  Pohorje. Pa o vodnih 
deklicah, rusalkah. Povodni mož snubi de
kleta, jih  vabi v svoj podvodni grad, jih  vla
či na dno. Rusalke pa v mesečnih nočeh vsta
ja jo  iz jezer in tolmunov, s prelepim i telesi 
norijo  fante, da jih  ob ju tr ih  utopljene naj
dejo ob bregu.

V starih  časih so ljud je živeli v plem enih 
in imeli svoja plem enska božanstva. Tem b o  
žanstvom so tudi ljudi žrtvovali. Device so v

svete izvire metali. M orda so -tudi taka ugrab
ljan ja  v živih što rijah  spomini na človekove 
žrtve plem enskem u vodnemu božanstvu? Pri
spodobe odkupovanja in očiščevanja?

M arsikdaj p a  so bržda le pesniška razlaga 
za nekatero čudno sm rt. Ko je dekle zagra
bil vrtinec, so irekli, da je  bil povodni mož, 
ko je  fan tu  om otalo ude vodno rastlinje, 
pa so rekli, da je  bila rusalka.

Voda je  prala prah s kože, a itudi krivdo. 
Tako so 2idje poznali očiščevanje z vodo. 
K rst v reki Jordan, znan iz Biblije, so k r is t
jani v kasnejših  stoletjih  sprem enili v poli
vanje krščenčeve glave. Muslimani se pred  
molitvam i obredno umivajo. S tari Rimljani 
so greh prali s škropljenjem  vode.

Tako so se mešali obredni pomeni umiva
n ja  in kopanja s potrebo po telesni čistosti 
te r poživljajočem ugodju.

Plemeniti Rimljani so že pred dva tisoč 
leti poznali najbolj prefinjene kopališke ra
dosti. Karakalovih term  m enda še danes ni 
prekosilo kako kopališče. Poleg slačilnic so 
-imeli bazene za hladno, toplo in vročo kopel, 
prostore za masažo, gimnastiko, čenčanje, 
politiziranje ali vzvišeno govorništvo. Arabci 
so na svojem bojnem  pohodu zanesli čudo
vita »mavrska« kopališča do Španije. In kljub 
grm enju svetega Hieronim a, ki je  dovolil ko
panje le dojenčkom, -se je  srednji vek veselil 
v »badeštubah«, moški dn ženske vkup, ne da 
bi že k a r -morali m isliti na greh. Gobavost 
in sifilis sta  tem u veselju storila kraj. Na 
dvoru »sončnega kralja« Ludvika XIV. so se 
m enda le še mazilili in pudrali, sm radu pa 
niti najm očnejša dišava ni prekrila.

Zgodovina sodobnega kopanja na prostem  
je zgodovina novih svetovnih nazorov in  -sra
mežljivosti. Konec prejšnjega sto letja  je  ko
palko strežnik zapeljal v kabini na kolesih 
v vodo, k jer je  lahko v sram ežljivem  zatišju, 
oblečena od vratu  do gležnjev čofotala, ne 
da bi pomolila nos iz kabine.

Naši predniki take aristokratske zgodovi
ne kopanja niso doživeli. Zaradi poživljajo
čega ugodja so se jeli kopati znatno kasneje, 
najbolj šele takrat, ko so prvi navdušenci 
pričeli graditi po naši dolini prve kopalne 
bazene.

Naši predniki niso vedeli, da je  življenje 
prišlo iz vode. Da je  pradavni prednik prile
zel iz pradavnega m orja  te r -se prilagodil 
tako, da je  lahko lezel -po suhem in nam esto 
s škrgam i dihal zrak s pljuči. Ostalo p a  je 
daleč v podzavesti nekaj dom otožja za p ra
domovino.

Zdaj smo na suhem. Nekaj starodavnega 
dom otožja je  v nas in  nekaj m itičnega s tra 
hu.

Toda ob jezerih so gozdovi hotelov, -nekdaj 
sam otna m orska obrežja pokrivajo rum ene 
platnene strehe, nam esto v tolm unu se 'kopa
mo v kloriranem  bazenu. Dekleta pa se obču
dujejo v ogledalu za spuščenim i ro le tam i. . .  

Voda je  rekreacija.
Da bi bil zdrav duh v zdravem -telesu, -smo 

prepričano rekli na Ravnah. Ob spomenikih 
duhovne kulture: gimnaziji, študijski knjiž
nici in m uzeju so zrasli spomeniki telesne 
kulture: telovadnice, zimski bazen,1 stadion 
in sm učarska vlečnica. Da bi enovito kulti
virali duha in  telo, je bil nam en in  pomen.

Na Ravnah je  zim a šest mesecev n a  leto, 
kopalne sezone pa  n iti za šolske počitnice. 
Iz tega spoznanja se je  u trn ila  misel, da bi 
toplo odpadno vodo iz železarne raje  vodili 
v zimski bazen kot v rečno strugso. _

N astal je  bazen, najlepši v deželi, tak, da 
ga radi pokažemo. Mladina ga ne kaže, mla
dina plava.

Tudi jaz sem  plaval, dokler nisem naročil 
naši higienski službi, da vodo pošlje na ke
mično in bakteriološko preiskavo v M aribor. 
Odtlej se je  izvidov nabral lep kup.

23. oktobra letos. Vodni vzorec iz vodovoda 
Železarne Ravne je  bakteriološko neprim e
ren in ne ustreza higienskim predpisom  p ra
vilnika, ker vsebuje 88 koliform-nih in 131 
vseh klic v litru  vode. Ta voda se ne sme 
uporabljati za vodo v kopališčih. Vodni vzo
rec iz zimskega kopališča vsebuje -isto šte
vilo koliform nih klic, a nekoliko manj vseh 
klic.

22. ok tobra  letos. Vodni vzorec iz bazena 
zimskega kopališča je  kemično sum ljiv zara
di prisotnosti m anjših  količin dušičnih sno
vi. Iz vsebnosti 0,32 m g/l dušika v obliki al- 

(N adaljevanje na 15. stran i)
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INDUSTRIJSKO
D irektor Klančnik se je  med 26. in 

29. oktobrom  udeležil kongresa, ki ga 
bo odslej vsako leto p rire ja la  Zahodno
evropska skupnost za premog in jeklo. 
Sledeče zanimivosti povzemamo iz nje
govega potnega poročila.

Jeklarski kongres, organiziran od visoke 
oblasti za premog im jeklo, je  največja to
vrstna m anifestaoija. Evropska skupnost za 
premog in  jeklo združuje največje proizva
jalce jekla zahodnega dela Evrope: Anglijo, 
Francijo, Zah. Nemčijo, Italijo  in  Benelux. 
Po zaključku druge svetovne vojne je  črna 
m etalurgija s svojim privilegiranim  položa
jem  zavzela tak  obseg, da je  izkoriščanje 
zgrajenih zmogljivosti postalo problem atič
no. Preko 10 mili j. t  za več ko t 1,2 m ilijardi 
dolarjev vrednosti izvaža ta  skupnost valjar- 
skih izdelkov na druga tržišča, pa vendar 
je  1964. leta ostal še znaten del neizkorišče
nih kapacitet. Za več kot 70 mili j. ton letne 
proizvodnje jekla je  še na zahodu neizkori
ščenih zmogljivosti. N adprodukcija je  torej 
pojav, ki visoko oblast zahodne jeklarske 
skupnosti sili k iskanju  novih poti uporabno
sti in  industrijskega oblikovanja jekla.

Ze lansko leto so se v Luksemburgu, v tej 
industrijsk i kneževini, ki ni slučajno že 13 
let sedež Evropske jeklarske skupnosti, tem 
več zaradi dejstva, ker na proizvodnji jekla 
sloni vsa dežela, zbrali strokovnjaki in go
spodarstveniki iz vseh krajev sveta, da bi na 
temo »Napredek jekla v gradbeništvu« obrav
navali povečevanje vloge črne m etalurgije 
na tem  področju.

Drugič se je  letos, in  -tokrat iz več ko t 40 
držav, zbralo v Luksem burgu blizu 1200 za
stopnikov podjetij, proizvajalcev, potrošni
kov, znanstvenikov in strokovnjakov, inženir
jev in arhitektov, da bi na  iniciativo 'in orga
nizacijo visoke oblasti jeklarske skupnosti 
na kongresu izoblikovali razum evanje za pri
stop k sodelovanju p ri industrijsk i obdelavi 
in oblikovanju jekla.

Brez dvoma je  Evropska skupnost za pre
mog in  jeklo najm očnejša organizacija, p red
stavlja silo industrijskega potenciala in da
je sm er in ton gospodarskem u razvoju. Ni 
slučajno, da se prav ta  organizacija zaveda, 
da je  v konkurenčni borbi z višje razvitimi 
industrijskim i zmogljivostmi ZDA in vzhod
nega bloka visoka produktivnost edina reši
tev. Ni druge poti na področju uporabnosti 
jekla kot sodelovanje proizvajalca in  potroš
nika in  ne nazadnje specializiranega indu
strijskega oblikovalca. Na skupnem kongre
su so se zato letos profesorji, arh itekti in in
ženirji pogovarjali o tem i ^Napredek pri ob
delavi in oblikovanju jekla«.

Kongres ni pokazal svoje moči samo po 
visoki internacionalni udeležbi, tem več je 
panogi bil izkazan ugled s počastitvijo naj
višjih predstavnikov javnega življenja od vi
sokega knežjega para  do predsednika evrop
skega parlam enta in vrste m inistrov. 1 

Tema kongresa torej ni zajela tehnologije 
proizvodnje, tem več vlogo jekla kot m ateria
la pri industrijski proizvodnji človeških do
brin, proizvodnih naprav, gradbenih objek
tov in  artiklov široke potrošnje.

Že v svojih uvodnih govorih, k i sta  jih 
imela predsednik Evropske skupnosti za pre- 
mog in jeklo g. Dino DEL BO in delovni p red
sednik letošnjega kongresa g. Franz Etzel, je 
bila opisana vodilna vloga črne m etalurgije 
pri industrijskem  in splošnem gospodar
skem razvoju te r  podana sm er dela, pred
videna za letošnji kongres. Visoka oblast je 
s svojim aparatom  izvršila široko predpri
pravo za organizacijo kongresa, oskrbela 
strokovne sodelavce, v štirih  jezikih razm no
žila vse referate in koreferate te r izvršila tu
di vse druge predpriprave za uspešen potek 
kongresa.

Delo se je  v kongresu razdelilo na štiri 
grupe ozirom a področja. Prva grupa je  ob
delovala področje industrijskega oblikovanja 
jekla druga področje korozije in drugih 
škodljivih vplivov na jeklo, tre tja  hladno ob
delavo jekla in  če trta  uporabnost jekla v 
tropskih področjih in  deželah razvoja.

, kongresu sem bil na podlagi prijave 
vključen v prvo grupo.

OBLIKOVANJE
Predavatelji iz raznih držav Evrope in 

Amerike, pri tem  so glavno besedo imeli a r
hitekti, so prikazali vse večjo vlogo indu
strijsk ih  oblikovalcev tako na področju gi
gantskih stavbnih objektov kot na področju 
najfinejših aparatov in  izdelkov vsakdanje 
uporabe. S predavanji in  skioptičnim i slika
mi je bilo prikazano znanstveno delo pri iz
delavi načrtov jeklenih mostov, visokih stavb, 
šol, enodružinskih stanovanjskih hiš, jekle
nega pohištva, jedilnega pribora, in d ustrij
skih stro jev  in  naprav, električnih m otorjev 
in vse do najelegantnejših športnih avtomo
bilov. Dolga, zahtevna, pa tudi draga je  pot 
od prvih zasnov do lesenega, plastičnega in 
končno pločevinastega modela avtomobilske 
karoserije. Prikazana je bila tudi pot do 
končne osvojitve m odela jeklenega stola. Iz 
vseh prim erov pa je postalo popolnoma jas
no, da brez modernega, sk rbno  strokovno 
obdelanega industrijskega oblikovanja ni 
možno več računati na  široki razm ah proda
je in  uporabe posameznih izdelkov, zato ni 
slučajno, da se v vseh zahodnoevropskih dr
žavah za vsa področja industrijske proizvod
nje pojavljajo specializirane organizacije, ki 
oblikujejo industrijske izdelke.

Na predavanjih so bili pokazani veliki 
uspehi proizvodnih podjetij, k jer je razvit 
čut za eleganco oblikovanja izdelkov. Preda
vatelji so dokazali znaten prihranek  novo 
oblikovanega ohišja črpalk  in m otorjev, ka
roserij avtomobilov, prom etnih sredstev itd. 
Kakor pa  je  za izpopolnjevanje tehnološkega 
postopka potrebno vlagati znatna sredstva, 
je tudi pri izpopolnjevanju oblike izdelka tre
ba vlagati dosti tru d a  in finančnih sredstev. 
To pa se seveda z uspešnim  plasm ajem  tudi 
povrne. Pogoj pri vsem tem p a  je  seveda ve
lika serijska proizvodnja. Ni zato slučajna 
zavest gospodarstvenikov zahodnoevropskih 
držav, da je  le v skupni povezavi možno na 
najvišjem  nivoju razvijati tudi dejavnost in
dustrijskega oblikovanja, d a  bi se ob tem  
ne zm anjšala, temveč celo jačala konkurenč
nost z gospodarsko razvitim i ZDA.

Vsi specializirani industrijsk i oblikovalci 
so s svojim i predavanji potrdili, da so pred
nosti jek la  tako izdatne, da je  tud i v bodoče 
računati na glavni delež tega m ateriala pri 
razvoju gospodarstva in družbene ravni. Pri
šle pa so do izraza tudi slabosti, ki zavirajo 
še hitrejši p rodor te kovine pri gradnji stro
jev in naprav, stavb in  izdelkov široke po
trošnje. Glavna prednost je  v lahkem obliko
vanju, v nizki ceni, slabosti p a  so v koroziji, 
nizki odpornosti p ro ti vročini, kislinam  in 
drugim  škodljivim tekočinam  in plinom. Apel 
visoke oblasti v iskanju  sredstev, ki bodo iz
ločila naštete slabosti, so zato izrekli indu
strijsk i oblikovalci. Že na tem kongresu so 
bili prikazani znatni napredki p ri zaščiti je
kla pred korozijo, bodo pa po trebna nova 
prizadevanja, ki bodo omogočila nadaljnji 
razm ah jeklarske industrije.

Zadnji dan  kongresa so predsedniki posa
meznih grup podali k ra tek  izvleček dela s 
svojega področja, na koncu pa so predstav
nikom  visoke oblasti bile podane sugestije 
za sodelovanje proizvajalcev jekla z indu
strijsk im i oblikovalci. Poleg srca in  moči je 
izdelku treb a  dati tud i dušo. To naj bi bila 
naloga oblikovalca jekla, p a  najsi bo takrat, 
ko prem osti široke doline, zgradi jeklene ne
botičnike, m orske plovne objekte, letala, 
vzpenjače, pohištvo ali tak ra t, ko  s tem  m a
terialom  prikazuje sam ostojno um etniško 
ustvarjalnost. Moderno izoblikovana skulptu
ra  iz jekla razvija čut tudi do industrijskega 
oblikovanja, zato p rodor jek la  kot snovi 
um etniške ustvarjalnosti pomeni razvijanje 
čuta za dajanje duha industrijsk im  izdel
kom.

Statična popolnost in dovršena oblikov
nost sta  en sam, na dva načina izražen po
jem, sta  dve strani iste  vrednote. Statična 
dovršenost pomeni eleganco in obenem 
uskladitev z najbolj dovršenimi prirodnim i 
oblikami. Ni težko konstru ira ti statično va
ren stolp, m ost ali stol, če se p ri tem upo
rabi dvakrat preveč m ateriala. Industrijsko 
oblikovanje zato ne pomeni samo iskanje le
pih, za kupca privlačnih oblik, tem več znat
no več, pomeni iskanje snovi in  oblike, ki ob

najracionalnejši potrošnji m ateriala doseže
ta  predvideno s vojst vo izdelka. Le tako  širo
ko pojm ovanje industrijskega oblikovanja 
nam  odkriva socialna svojstva in ogromen 
pom en tega gibanja za naraščajoče člove
štvo.

Svet bo v sledečih desetletjih obsegal več 
ko t dve m ilijardi ne zadosti preskrbljenih 
ljudi, število pa bo še dalje naraščalo. Vsem 
tem bo treb a  oskrbeti osnovne pogoje življe
n ja. Industrijsko  oblikovanje (saj ne rešuje 
samo okusa potrošnika od danes, tem več mo
ra  z znanstvenim  program skim  delom reše
vati predvsem svet od ju tri)  je  gibanje, ki 
naj bi odstranjevalo pom anjkanje in bedo.

Že spoznavajo voditelji, predvsem pa eko
nom isti kapitalistične družbene ureditve, da 
ni brez osnove opozorilo resnih socialističnih 
gospodarstvenikov, koliko časa bo industria
lizirani svet brez p lana in uskladitve proiz
vodnje in  potrošnje lahko še plaval v protito- 
ku, ne d a  bi vedei, k je  je  obrežje, ki ga hoče 
doseči. Zato posegajo po industrijskem  obli
kovanju. Industrijsko  oblikovanje v najšir
šem sm islu naj bi s svojo racionalnostjo, 
združeno z estetiko, pripom oglo k pridobiva
nju  tolikšne in take proizvodnje, kot jo  bo 
rastoče človeštvo potrebovalo. Oblikovalci ne 
sm ejo zato biti za konjunkturo  le potrebno 
zlo predelovalne industrije , tem več kom 
pleksna dolžnost vseh vej industrijske dejav
nosti. V industrijskem  oblikovanju je  torej 
elem ent socialne odgovornosti, ki se ji tudi 
zapad zaradi obsto ja  socialističnih dežel ne 
m ore upirati, zato v tem  gibanju zaznava 
lastno bodočnost in  bodočnost človeštva.

Pri nas se ču t za industrijsko  oblikovanje 
šele prebuja. Z n jim  se ubadajo le tiste  re d 
ke delovne organizacije, ki z zastarelim i obli
kam i nim ajo več možnosti za prodajo svo
jih  izdelkov. Torej le redka proizvodna pod
je tja  končnih izdelkov so tista, ki jih  je  trg 
prisilil, da iščejo nove, dovršenejše oblike 
svojih proizvodov, še zelo daleč pa smo od 
tega, da bi v industrijskem  oblikovanju opa
zili p rav  v našem  sistem u vsebovane prvine, 
težnjo po Skupnosti lepote in gospodarnosti, 
gibanje, vredno pozornosti vse družbe.

K ratkovidni smo proizvajalci jekla in  dru
gih snovi, če mislimo, da je industrijsko obli
kovanje le dolžnost obdelovalcev našega ma
teriala. Industrijsko  oblikovanje je  p rav  tako 
potreba rudarstva, m etalurgije kot gradbe
ništva in  industrije  investicijskih sredstev 
ter dobrin široke potrošnje. Kot nam  ne sm e 
biti vseeno, če se Šipkov ,Važič‘ skriva v je
klu, dokler z letalsko nesrečo ni dosegel svo
jega cilja, nam  ne sm e b iti vseeno, kako so 

• estetsko in statično oblikovani iz;delki iz na
ših jekel. V končnem izdelku, ki naj bi bil 
lep in poceni, je  naš ugled, z n jim  se pred
stavljam o odjem alcu, zato je  konjunktura 
odvisna od oblike in  svojstva izdelanega 
predm eta iv uporabi, tud i naša konjunktura  
in končno tudi konjunktura  ru d arja  pre
moga, nafte ali rude.

V zajemnost vseh industrijsk ih  panog ob 
sodelovanju specializiranih oblikovalcev je 
torej rešitev pravega industrijskega obliko
vanja in s tem  prosperite te  te r  razvoja go
spodarstva in življenjske ravni.

M arsikdo bo rekel: prvo s sistem atskim i, 
m atem atično dognanimi raziskavam i odkri
vajm o zakonitosti tehnološkega postopka, ki 
bo zagotovil stalnost predpisanih lastnosti 
naših jekel. To je  gotovo naša osnovna nalo
ga, ne bomo pa  smeli pokazati h rb ta  tud i ti
stim , ki v našem  jeklu  hočejo združiti ko
ristn o st in lepoto.

Lepa beseda, lepa proza ali poezija, lepa 
slika, lepa plastika, lepa narava, lepota ubra
nosti prirodnih  lepot in  človeške ustvarjal
nosti, skratka, vse, k a r  je  lepega, nas privla
či, bogati naš um  in  neguje čustva. To po
slanstvo, združeno v ceneno proizvodnjo, za
sleduje pojem  industrijskega oblikovanja, za
to m ora tudi naša delovna skupnost im eti 
posluh zanj.

D irektor Gregor Klančnik

Med šefi

»Jaz sem tak o  zaposlen, da sem  si da l 
postav iti te le fon  celo k  postelji!«

»Jaz sem  še bolj: k a d a r  spim , leži poleg 
m ene daktilogi'afka!«
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Vloga kadrov v izumiteljski dejavnosti
Tehnični dosežki, izumi, izboljšave in od

k ritja  so danes viri tehničnega napredka v 
podjetju  in  v družbi. Ti dosežki se m orejo 
uporabiti kot ročne spretnosti, organizacij
ske sposobnosti ali kakršnokoli druge kvali
te te  človekove dejavnosti. Zal je včasih slabo 
to, da prepozno spoznamo in realiziram o no
ve elemente, nove iznajdbe, da bi spremenili 
tisto, kar kliče po drugačnem, izboljšanem 
načinu dela.

Danes je  splošno znano, da učinkovitost 
nekega pod je tja  ras te  in je  odvisna od hi
trosti, s katero se nova odkritja  ali znanstve
na  dognanja prenašajo  v proizvodnjo ter se 
tu uporabljajo. Analize so pokazale, da in
vesticije v raziskovanja in razvoj prispevajo 
svoj delež k novemu znanju, in če to  znanje 
uporabim o v tehnologiji, povečujemo pro
duktivnost. Redkokateri izmed m nogih fak
torjev, ki vplivajo na uspešno gospodarsko 
rast, je  tako pomemben, kot sta  to razisko
vanje in razvoj na vseh področjih gospo
darskega udejstvovanja. Tako imamo ta  dva 
fak to rja  povsem upravičeno za neposredni 
vir produktivnosti dela. Ta vir je  še toliko 
bolj pomemben, k er ni nikdar konec novih 
odkritij in izumov in komaj smo vpeljali 
eno izboljšavo, se nam  že ponuja druga.

V sodobno organizirani proizvodnji im am o 
posebne laboratorije in službe, ki se izključ
no ukvarjajo  z izum iteljsko dejavnostjo in 
izkoriščanjem  njenih izsledkov. Takoj pa je 
•treba povedati, da  niso samo tisti zmožni 
novih izumov in tehničnih izboljšav, ki dela
jo  v razvojnem  ali raziskovalnem oddelku, 
am pak da je  izum itelj ali predlagatelj izbolj
šav lahko vsak delavec, ki dela na katerem  
koli delovnem m estu v podjetju . Predlagate
lji smo torej lahko vsi, seveda pa obstajajo 
za to  določeni pogoji in  sposobnosti. Na 
splošno se sm atra, da raste število predlogov 
za tehnične izboljšave ali izume s stopnjo 
splošne in strokovne izobrazbe. Veliko pa je 
tudi prim erov, ko ljudje z relativno nizko 
izobrazbo predlagajo odlične zamisli.

Za tistega, o katerem  lahko govorimo, da 
je  izum itelj ali racionalizator, je karakteri
stično, da m ora im eti vsaj tro je  kvalitet, in 
sicer: sposobnost um skega ustvarjan ja , dolo
čeno stopnjo znanja o problem atiki in inte
res za to vrsto dejavnosti. Kolikor im a kdo 
večje znanje, mu je prav gotovo dana mož
nost, da prej pride do zamisli ali pa jo  laze 
form ulira. Razlikujemo razne vrste izumite
ljev in raoionalizatorjav: od tipičnih analiza
torjev  in  natančno razm išljajočih posamezni
kov do kom binatorjev in ljudi, ki hitro  naj
dejo rešitve za dane probleme. Teh ljudi ne 
zm anjka in  jih  imamo dovolj. V prašanje pa 
je, kako organizirati dejavnost izumiteljev 
in kako predloge v praksi uporabiti.

Da je  v naših podjetjih  tako malo čutiti 
izum iteljsko dejavnost, je  brez dvoma vzrok 
tud i v stališču našega vodilnega kadra. Kakš
no je  to stališče, je videti iz naslednjih pri
merov, ki so tipični za m arsikakšno naše 
podjetje. Ce delavec iv proizvodnji predlaga 
izboljšavo, navadno tisti, katerih naloga je 
organizacija proizvodnje in s tem vnašanje 
tehničnih izboljšav, ne upoštevajo ali pa me
nijo, da je  to naloga samo nekaterih v  pod
jetju . Zanimivo je m nenje delavcev v neka
terih  podjetjih. Na vprašanje, zakaj delavci 
ne dajejo predlogov za izboljšave, je  neki 
delavec dejal: »Kadarkoli je kdo dal kak
predlog, mu je m ojster odvrnil: to ni tvoje 
delo, skrbi za to, kar imaš na delovnem 
mestu.«

Spet drugi je menil: »Nič več ne bom  da
ja l predlogov, ker si jih  enostavno prilašča 
•tisti, ki jih je  od mene dobil.« In še tre tji 
prim er, ki se tiče odnosa med profesionalni
mi raziskovalci in tehnologi-operativci: »Vse, 
k ar dobimo iz raziskovalnega oddelka, je  ne
uporabno za proizvodnjo,« vneto za trju je jo  v 
tehnološkem oddelku. Verjetno je  več resni
ce n a  neosnovani rivaliteti ali pa na pom anj
kljivem poznavanju enega ali drugega dela.

V podjetjih, k jer delavci dajejo take od
govore, ne vlada pravo vzdušje za izum itelj
ska dela, kader pa, ki organizira in vodi pro
izvodnjo, ne izvršuje uspešno svojih nalog. 
Večkrat je  tem u vzrok tudi pasivnost in

brezbrižnost odgovornih kadrov, ki ne cenijo 
dovolj izum iteljske dejavnosti niti ne zbirajo 
predlogov in jih  ne skušajo uveljavljati v 
praksi. N ajboljša nagrada za tistega, ki daje 
predloge, je, če vidi, da se njegove zamisli 
upoštevajo in realizirajo v praksi. Velikokrat 
niti ne pričakuje takojšnjega finančnega po
vračila, čeprav m u le-to pripada po vsej 
pravici.

Naša podjetja  se razvijajo, posta ja jo  večja, 
število delovnih m est raste in s tem tudi šte
vilo delovnih nalog. Naloge so deljene, veli
kokrat niti ne »vidimo k ra ja  in začetka tehno
loškega in delovnega procesa. Če želimo, da 
bodo iznajdbe in tehnične izboljšave postale 
stalen proces dela in ne le stvar naključja, 
je  treba organizirano zbirati prijave in pred
loge in  jih  tudi p rim em o nagrajevati.

Zagotoviti bo treba tudi, da bodo zamisli 
našle m esto v praksi, to je  v proizvodnji. Iz
boljšave bi m orale biti kontinuiran proces, 
preiti bi m orale v m iselnost in vsakdanje de
lovne navade po eni strani neposrednih pro
izvajalcev, po drugi strani pa organizatorjev 
proizvodnje in vodilnega kadra. O tej temi je 
zanimiva ugotovitev Aleksandra Heroma 
(Why Men Work, Stonford 1948).

V poglavju o metodah, ki stim ulirajo miš
ljenje, pravi: »Najuspešnejši sistem  p red la 
ganja v am eriški industriji n im a nikakih p ra
vil, nobenega im ena, nobene organizacije. To 
so delovni odnosi, p ri katerih  govore delav
ci svojim neposrednim  šefom  dan za dnem. 
mesec za mescem o idejah, kako bi se delo 
opravljalo laže, varneje, boljše in ceneje. To 
je odnos, pri katerem  šefi radi poslušajo, 
svetujejo, razširjajo  in uporabljajo  ideje ter 
puste, da se izve, da je  ideja  prišla  od Jo
žeta, ali Janeza ...«

Iz vsega tega izhaja, da je  vloga kadrov 
glede izum iteljske dejavnosti precejšnja, če 
že ne odločilnega pomena. Kadri dajejo pred
loge, razm išljajo  o izumih, sodelujejo v razi
skovanju in  izboljševanju ali pa mogoče tega 
ne opravljajo. Ne opravljajo tega, ker m orda 
niso dovolj poučeni, ker ne vedo, čemu služi 
izboljšava. Ali p a  sam a izum iteljska dejav
nost ni prim erno organizirana.

Zato bi bilo potrebno, da im ajo  kadri na
slednje vrednosti in  kvalitete:

— solidno izobrazbeno osnovo iz ustreznih 
strokovnih in družbenih predm etov,

— visoko strokovno usposobljenost in po 
možnosti specializacijo na določenem pod
ročju dela,

— obvladanje osnovne metodike razisko
valnega dela, analiz in diagram ov ter postop
ka reševanja problemov,

— zmožnost team skega dela in pripravlje
nost posredovati znanje in ideje sodelavcem,

— m arljivost in vztrajnost te r  težnje k  po
stavljenem u cilju, to  je  tehničnem u na
predku.

Izumi in tehnične izboljšave nasta jajo  le 
s pomočjo kadrov, zato so potrebne raziska
ve in  izobraževanje, če želimo, da naj razum  
vlada nad stro ji iv sm eri čedalje večjega na
predka. (S posvetovanja o problem ih izumi
teljstva in tehničnih izboljšav, L jubljana 
1965.) Janez Žnidar

ROTACIJA IN REELEKCIJA

V zadnjem  času pogosto slišim o besedi 
»-notacija« in  »reelekcija«. K er bo zadn ja  
tu d i v naši železarni km alu  p osta la  a k tu a l
na, je  p rav , da  razčistim o n ju n  pojem .

Rotacija je  obveizna m en java  k ad rov  na 
voljenih  funkcijah , ki je  b ila  sp re je ta  v 
naš po litičn i p ro g ram  in  uzakon jena  z u s ta 
vo. R otacija  je  obvezna tu d i p r i  vo litvah  
članov za o rg an e  u p ra v lja n ja  v  pod je tjih .

Reelekcija p a  je  obveznost, da se  v  do
ločenih rok ih  vodilna delovna m esta  po
novno razpišejo , v e n d a r  se m ore delavec, 
ki je  njegovo d o tedan je  delovno m esto ra z 
pisano, zan j ponovno prig lasiti. P ris to jn i 
organi delovne skupnosti m orejo 'doteda
n jega vodilnega delavca ponovno im eno
v a ti n a  razp isano  delovno m esto, če izpol
n ju je  pogoje razp isa  ozirom a če ni boljših  
ponudb.

To je sicer neobvezna zam enjava  vodil
nega k ad ra , v en d ar om ogoča selekcijo  k a 
drov  na odgovornih  'delovnih m estih .

Ob koncu šolskega leta

H čerka (očetu p ro feso rju , ko je  pozno 
zvečer p riš la  dom ov): »Joj »očka, v idela  sem  
satelit.«

Oče: »Lepo, k a d a r  sp e t p ride , m u  reci, 
da m ora  p o p rav iti red  iz m atem atike!«

Foto: R. GradišnikIzdelki nove valjarne
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secih rentabilnost pod 50 gr TK na tono 
ostružkov. Začeli smo točneje zasledovati in 
obravnavati lome orodja in smo tudi tu  že 
dosegli določene uspehe. Pri izmečku pa pro-

Jože Potočnik, 
obratovodja mehanske obdelovalnice

ti lanskem u letu dosegamo iz meseca v me
sec neuspeh in to k ljub  uvedbi zahteve po 
povračilu m aterialne škode in  zaostreni od
govornosti vodilnega kadra. Upoštevati pa je 
treba, da so m erila za uspeh tu  le relativna 
(prim erjava z lanskim  letom ) in pomeni 
uspeh ali pa  mogoče tu d i samo način prika
zovanja v lanskem  letu za letošnje leto ne
uspeh, čeprav je  lahko stanje v resnici pov
prečno.

Še pred kratkim je primanjkovalo visoko 
kvalificiranih in kvalificiranih strugarjev. 
Kako je to sedaj in kako nasploh rešujete 
vprašanje kadra?

Naša strugam a in orodjarna še vedno bole
hata n a  pom anjkanju kvalificiranega stru-

garskega kadra in ni niti teoretične možno
sti, da bi bil problem  prej kot v nekaj letih 
rešen. Tu še ponovno srečujem o s problem om  
slabega strojnega parka. Skoraj toliko časa 
kot za pridobitev osnovnega znanja rabi 
strugar še za to, da se privadi iztrošenem u 
stroju, saj se m ora toliko spoznati z njego
vimi hibam i, da jih  zna pri delu pravilno 
upoštevati, skratka, iz starega stro ja  m ora 
znati izvleči praktično isto kot iz novega. Se
veda to niso samo problemi strugarjev, isto 
je  pri rczkalcih, brusilcih, pehaloih in drugih.

Problem pom anjkanja  strugarskega kadra 
je bilo možno om iliti samo s priučevanjem . 
Pri tem je  izobraževalni center pokazal po
hvalno razum evanje in tako imamo sedaj že 
tre tjo  skupino strugarjev  na  trimesečnem 
priučevanju. Jasno je, da absolventi teh teča
jev niso sam ostojni strugarji in da m ora naš 
m ojstrski kader prispevati še velik delež pri 
izpopolnjevanju. Na srečo imamo v strugar- 
n i in obdelovalnici kvalitetno in številčno 
močan vodstveni kader, ki im a oziroma m ora 
imeti s svojimi ljudm i polne roke dela.

Resno m oram o pa m isliti na  to, da našega 
kolektiva ne bi zapuščali danes redki, vi
soko kvalificirani strugarji in tisti, k i bodo 
z leti to postali. Osnovni pogoj za to  je  seve
da prim eren zaslužek. Večje zaslužke pa  bo
mo lahko našim sodelavcem zagotovili samo 
•s tem, da jim  bom o priskrbeli kvalitetna in 
zahtevna dela (gotova obdelava!) in  jim  nu
dili pogoje za opravljanje teh del (sodobna 
proizvodna sredstva!). Tudi tu  m ora vodstve
ni kader odigrati svojo vlogo in pokazati do
ločeno smelost p ri prevzem anju zahtevnej
ših naročil.

V splošnem smo glede našega kadra od
visni od izobraževalnega centra. Mladi_ sode
lavci, ki jih  po končani industrijsk i šoli 
sprejm em o v naš kolektiv, pa so trenu tno  le 
dobro naložena investicija, ki se bo začela 
vračati, ko bodo ti fan tje  postali resni in  v 
poklicu te r življenju izkušeni možje.

Kako so se v mehanski obdelovalnici obne
sla enotna merila nagrajevanja po kodeksu 
del?

Kljub težavam, ki -so sprem ljale uvajanje 
kodeksa del, mislim, da je  dosegel svoj na
m en in postal nepogrešljiv instrum ent v naši 
no tran ji delitvi.

K onkretno za m ehansko obdelovalnico se
veda ni toliko eksakten, -in glede na raznoli
kost te r stalne sprem em be asortim enta tudi 
biti ne more, d a  bi lahko za vsako delo v 
njem  direktno našli vrednost dela, vendar 
je  p rim erjava s podobnimi deli vedno mož
n a  in  je  zato norm ircu im m ojstru  potreben 
kot konstruk torju  tehnični priročnik.

Osnovna vrednost kodeksa je  v tem, da  je 
za celo podjetje  uvedel in  uzakonil enotna 
m erila za ocenjevanje dela in tudi če danes

Temu stroju pravijo v oddelku industrijskih nožev »limuzina« pa tudi »morala«
Foto: R. Gradišnik

Tudi mehanična potrebuje nove stroje
Razgovor z Jožetom Potočnikom, obratovodjem mehanske obdelovalnice

Znano je da mehanska obdelovalnica dela 
s starimi in iztrošenimi stroji. Kako to vpli
va na delo, izvrševanje proizvodnih načrtov 
in kako je z zamenjavo starih strojev?

V prašanje strojnega -parka si v problem a
tiki m ehanske obdelovalnice res zasluži pr
vo mesto. Večina strojev je starih  in s tem  
seveda tudi zastarelih. Tako stanje ima 
vrsto posledic, med katerim i je  najbolj pe
reče vzdrževanje in doseganje zadostne pro
duktivnosti.

Po pregledu strojev, ki smo ga pred k ra t
kim izvršili z vzdrževalci, je  nad 60 strojev 
potrebnih takojšnjega generalnega rem onta. 
To delo pa bi stro jn i rem ont tudi pri poveča
nih kapacitetah lahko izvršil le v nekaj le
tih. Za-to je  možna rešitev, poleg povečanja 
kapacitet vzdrževalcev (pri tem ni le vpra
šanje ključavničarjev, tem več tudi kapacitet 
stro jne obdelave, konstrukterskega kadra, 
term ične obdelave in drugega), v zamenjavi 
starih  strojev z novimi — m odernejšimi. Za 
prihodnje leto planiram o nadom estitev 15 
strojev, 25 stro jev  bi po dani obljubi gene
ralno popra-vil stro jn i rem ont, 5 stružnic bi 
dali v popravilo proizvajalcu, t. j. Prvom aj
ski, generalne rem onte -nad 20 strojev pa bo
mo prisiljeni odložiti na leto 1967. Zaveda
mo se, da bo nabava strojev v tam  času te
žavna, sm atram  pa, da bo vodstvo podjetja 
m oralo uvideti, da se nezadržno približuje 
čas, ko se od m ehanske obdelovalnice ne bo 
moglo le zahtevati, temveč ji bo treb a  tudi 
dati. Pri tem imam v mislih prioriteto  osta
lih obratov pri izgradnji in razširitvi žele
zarne. Ne m orem  se vtikati v odločitve vod
stva podjetja , po katerih  se npr. gradi že 
tre tja  -topilnica, za razvoj in razširitev me
hanske obdelovalnice, v kateri ima danes 
kruh  nad 600 naših ljudi, in ki daje tretjino  
realizacije podjetja , pa se im am o zahvaliti v 
glavnem le podjetnosti vodje sklopa, ki mu 
je  to uspelo s skrom nim i sredstvi, ki so bila 
v vseh -teh letih razvoja za naš kolektiv pičlo 
odm erjena. Naš stro jn i park  je  tako nastajal 
z obnavljanjem  strojev -iz reparacij, z nabavo 
iz skladišč stare oprem e in od podjetij, k i so 
odstopala stroje, ker si z -njimi niso znala 
ali hotela pomagati. Tako imamo npr. v lah
ki -strugami 14 stružnic, pri tem pa 11 raz
ličnih firm. Kakšne posledice ima to pri vzdr
ževanju, usposabljanju kadra in produktiv
nosti, je  razumljivo. Podobno stanje je  v 
vseh oddelkih. Pri takih pogojih ne bomo 
mogli držati koraka z razvojem m ehanske 
predelave niti v jugoslovanskem, še m anj pa 
v širšem merilu. Naš SOS za poživitev s tro j
nega parka z novimi -stroji in za izboljšanje 
vzdrževanja je  torej upravičen, in  upam, da 
ne bo brez -odziva.

Kaj se je v mehanski obdelovalnici že na
redilo v zvezi z akcijskim programom naše 
železarne?

Cilj vseh nalog sprejetega akcijskega pro
gram a je povečanje produktivnosti ob zniža
nju proizvodnih stroškov, ker je  to poleg po
litičnih in ostalih -razmer, na katere nim am o 
toliko direktnih vplivov, pogoj za vključitev 
na m ednarodno tržišče. Večjih uspehov še 
seveda ne m oremo zahtevati, ker jih lahko 
da le boljše delo. Nekaj -takih dolgoročnejših 
nalog je vsekakor om enjena usposobitev 
strojnega parka, izboljšanje celotne organiza
cije proizvodnje, povečanje serij pri rezil
nem -in pnevm atskem  orodju, ustalitev pro
izvodnega program a v individualni proizvod
nji <in prehod na finalno obdelavo, izboljša
va kvalifikacijskega sestava kadra v proiz
vodnji in pripravi dela in s tem kvalitete iz
delkov ter tehnologije, m odernizacija obdelo
valnih sredstev ipd.

Seveda pa smo se nekaterih  nalog akcij
skega program a lahko -takoj lotili. Razumlji
vo, da rezultati -niso taki, kot jih  -pričakuje
mo. Za povečanje produktivnosti je -naš ko
lektiv pri skrajšanju  proizvodnih časov že 
skoraj dosegel zadanih 10 %. Seveda gre to 
predvsem na račun zm anjšanja dodatnih ča
sov in izboljšave tehnologije z obstoječim i 
proizvodnimi sredstvi. Uspeh -smo dosegli tu- 
di p ri znižanju proizvodnih -stroškov pri po
rabi trde kovine -in dosegamo v zadnjih me-
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ta  m erila še niso povsod upoštevana, obstaja  
vsaj upanje, da bo s časom za isto delo v 
vsej železarni isto  plačilo. Opažam, da je  v 
m ehanski obdelovalnici vedno manj pripom b, 
da je  v drugih obratih  isto  ali p a  slabše delo 
boljše plačamo kot p ri nas.

Sedaj, ko obstaja kodeks del in služba, ki 
skrbi za dosledno izvajanje njegovih določil, 
se bo naš kolektiv z zaupanjem  spoprijel z 
zahtevnejšo proizvodnjo in  se trud il za čim 
večjo finalizacdjo, ker bo s tem zagotovljen 
vzpon na rang listi povprečnih plač obratov. 
Mislim, da je  ena osnovnih nalog vodstvene
ga k ad ra  m ehanske obdelovalnice, da  s po
stopnim  uvajanjem  kvalitetnejšega dela za
gotovi, da bo naš kolektiv zapustil že trad i
cionalno predzadnje m esto p ri plačah pro
izvodnih obratov.

Kakšno je sodelovanje z ostalimi obrati in 
službami ter kje se največkrat srečujete na 
»mrtvem tiru«?

Sodelovanja z ostalim i obra ti je  po mojem  
m nenju prem alo. Ne vem, ali je  ta vzrok 
osebno pri meni, verjetno p a  bo v glavnem 
v pom anjkanju časa, ker ima vsak svojih 
problem ov dovolj in je  z njim i polno anga
žiran. Ne bi pa škodila pogostnejša izm enja
va 'izkušenj in večja enotnost določenih sta 
lišč, ki jih  m oram o kot člani ene skupnosti 
v takih prim erih  zasitopati.

So tudi prim eri, ko z delom (ponavadi gre 
za term in) drugih obratov nism o zadovoljni, 
ne bi pa mogel trd iti, d a  so tem pristankom  
na m rtvih tir ih  kriv i subjektivni vzroki.

In še nekaj številk: plan, realizacija, tona- 
ža, število zaposlenih?

V zvezi z akcijskim  program om  sprejeti 
petm esečni p lan  nas zadolžuje s  700 m ilijo
ni in 6101 mesečne skupne realizacije, pri 
čem er je  planirano povprečno 612 zaposle
nih iin povprečen OD na sodelavca 74.400 din. 
Z oktobrsko proizvodnjo smo po tem  planu 
kum ulativno v zaostanku za 61 milijonov in 
72 t proizvodnje. Tak zaostanek bo v tem in 
prihodnjem  m esecu seveda težko nadokna
diti. Število zaposlenih se ujem a s planira
nim, povprečni osebni dohodki pa  so  rasli 
hitreje, kot predvideva plan, saj smo že v 
septem bru dosegli nad  75.000 dinarjev.

Po m ojem  m nenju sedanja merila, po ka
terih  se ocenjuje uspešnost poslovanja obra
tov, vsaj za m ehansko obdelovalnico niso 
najbolj prim erna. Od nas se v glavnem za
hteva visoka realizacija in tonažna izvršitev, 
to  pa nas sili na orientacijo h grobi obdela
vi. S tem lažje dosegamo višjo tonažo, reali
zacija je  pa pri istih  kapacitetah  tudi višja, 
če gre skozi predelavo več m ateriala. Naj
večji vpliv n a  naše proizvodne uspehe pa  ima 
(posebno v individualni proizvodnji) asorti
ment. .Na istem  stro ju  nam  npr. lahko en 
izdelek vrže do 70.000 dinarjev realizacije na 
uro, drugi pa  sam o 5000. Tako smo odvisni 
od procenta udeležbe asortim entov z visoki
mi norm ativi v celotni proizvodnji. Če bi se 
m eril in priznal tudi ustvarjeni čisti doho
dek, bi se najbrž  prikazani rezultati pribli
žali dejanskim . S tem  bi se povečal interes 
za končno obdelavo in osvajanje finalne pro
izvodnje tudi p ri individualni proizvodnji.

Ali bi hoteli še sami s čim dopolniti najin 
razgovor?

Problemov, ki nas tarejo, je  seveda še ve
liko. Med zadnjim i gotovo ni vprašanje na
ših no tran jih  odnosov. Mislim na  tren ja  in 
nesoglasja, ki se med nam i še vedno pojav
ljajo. Vzrok za to bo najbrž  v tem , da se 
medsebojno prem alo spoštujemo, da prem a
lo cenimo tru d  in uspehe sodelavca, pa naj 
bo to n a  relaciji delavec—m ojster, obra t— 
priprava dela, ob ra t—kontro la in  obratno. 
Če pa  je  k ritika  potrebna, je  tud i ne znamo 
vedno na pravem  m estu in  na pravilen način 
podati. Te odnose bomo m orali gojiti z večjo 
skrbjo. Težkim časom, v  katere stopamo, bo
mo kos le, če bosta med nam i razumevanje 
in enotnost; nevoščljivost in  nezdrava zavid- 
Ijivost te r  podobne lastnosti pa  naj nam  po
stanejo tuje.

Tovariš obratovodja, hvala za odgovore!
Retaš

Učinek
P r i b r it ju  im am  vedno najboljše dom i

sleke. K a jti najbo lj in tenzivno  m isli člo
vek  ta k ra t, ko m u visi nož nad  glavo.

ZA K A J V
Na postavljeno vprašanje v naslovu bodo 

različni ljud je  odgovorili vsak po svoje. Eden 
bo rekel: »V tečaj m oram  hoditi, ker si je 
nekdo od ,ta višjih1 tako izmislil.« Drugi p ra 
vi: »Zopet iso si izmislili neko novotarijo, da 
nas lahko z n jo  m učijo n a  tečaju.« T retji me
ni, da je  tečaj sam o zaradi tega, da mu kra
ti prosti čas, ki bi ga lahko koristno  upora
bil v  kakšne druge namene. Takih in podob
nih odgovorov bi dobili nešteto.

Sedaj pa  poglejmo to  zadevo nekoliko z 
druge strani in  skušajm o n a jti pravilen od
govor n a  postavljeno vprašanje.

V tečaje hodimo zato, d a  tam  pridobivam o 
in dopolnjujem o splošno in strokovno zna
nje, ki je  neobhodno potrebno za uspešno 
in  kvalitetno opravljeno delo, k a r  je  prvi po
goj za:

— osebno zadovoljstvo pri delu,
— boljše življenjske pogoje posameznika 

in  njegove družine,
— za napredek podjetja  in  celotne družbe

ne skupnosti.
Če se p ri tem odgovoru resno zamislimo, 

bom o prišli do spoznanja, da  je  to res edina 
in prava pot, po kateri m oram o hoditi, da 
nas ne bo povozilo vedno vrteče se kolo časa 
in napredka.

Časi se sprem injajo. Na sedanji stopnji 
razvoja znanosti in tehnike je  vzpon tako 
s trm  in hiter, da ga praktično sploh ne mo
rem o dohajati. Zato pa  m oram o strem eti vsi 
za tem , da se v duhu časa in  zahtev strokov^ 
no usposabljam o in izpopolnjujemo. Novi 
stroji, naprave, način proizvodnje in  tehno
loški postopki zahtevajo tud i nove ljudi. Ti 
novi lju d je  smo pa  mi vsi skupaj, ki se  mo
ram o prilagoditi ne sam o novemu načinu 
življenja, am pak tud i novemu načinu dela in 
proizvodnje. N am en vsakega strokovnega te
čaja je p a  samo ta , da nam  pom aga po čim 
krajši poti doseči postavljeni cilj. Tega se 
dostikrat ne zavedamo in  prav  zaradi tega 
gledamo na tečaj ko t n a  nujno zlo, ki se mu 
skušam o za vsako ceno izogniti. Takšne za
ključke navadno postavljajo  tisti ljudje, ki 
im ajo zaprte oči za prihodnost in  živijo sa
mo pod vtisom trenutnega razpoloženja. Pri 
takih sodelavcih se tudi porajajo  odgovori, 
kot smo jih  navedli n a  začetku.

Zavedati se m aram o predvsem  tega, d a  no
ben tečaj, ki se organizira na kakršnem  koli 
področju, ni sam sebi namen, am pak je  na
m enjen predvsem tistim , k i ga obiskujejo, 
da dobijo potrebno osnovo za boljše in laž
je  opravljanje dela ali ustrezno znanje za 
opravljanje strokovnega izpita, k i se na po
sameznih delovnih m estih zahteva bodisi iz 
varnostnih razlogov ali z vidika velike m ate
rialne vrednosti s tro ja  ozirom a naprave, na 
kateri tečajnik dela. Premalo se zavedamo, 
da m orajo imeti s tro ji s pol avtom atskim i in 
avtom atskim i krm ilnim i napravam i strokov
no mnogo bolj razgledane im usposobljene 
delavce kot stari, prim itivni stroji.

Navadno pa  gledamo te s tvari z drugega 
stališča, da je  avtom atika tista, ki m ora m i
sliti nam esto nas in  se nam  zaradi tega ni 
treba strokovno izpopolnjevati. Tako gleda
n je  se nam  velikokrat maščuje, k e r avtom at 
noče m isliti nam esto nas, am pak se popol
nom a upre, če n im a za n jega posluha tisti, 
ki z n jim  upravlja. Posluh za zahtevo stro 
ja  — avtom ata ali naprave si pa pridobim o 
samo z razširjanjem  strokovnega znanja. 
Vedno m oram o im eti p red  očmi dejstvo, da 
je  osnova vsega človek. Človek je izdelal 
stro j ali napravo in  jo  m ora tudi pravilno 
upravljati te r uporabljati, ne pa  dovoliti, da 
upravlja naprava njega.

Pogosto slišimo tudi sledeče pripom be: 
»Kaj se bom sedaj še učil, saj opravljam  
to  delo že več let!« To je  večkrat tud i res in 
tega ne m oremo zanikati. Takoj se p a  posta
vi vprašanje, če je  to  delo bilo tudi v redu 
opravljeno in  če niso šle naše napake na 
račun okvar in zastojev na stro ju . Tu se pa 
m oram o vprašati, kaj je  boljše: povzročiti 
zastoje v proizvodnji in  večati stroške vzdr
ževanja ali človeka pravilno poučiti, da bo 
povzročal čim  m anj teh nepotrebnih zasto
jev. Verjetno se bo vsak ekonom ist odločil 
za slednje.

T E Č A JE
Opisane m isli so se mi začele porajati ob 

tečaju za upravljavce žerjavov z demagi.
Obisk na tem tečaju je  bil nam reč največ 

60-odstoten, kljub temu da so bile vključene 
v program  samo najvažnejše teme, ki so nu j
no potrebne za uspešno opravljanje dela s 
tem i žerjavi. Res je, da so bili v tečaj vklju
čeni predvsem  sodelavci, ki ta  dela že daljši 
čas opravljajo. Ne smemo pa pozabiti, da je 
izšel zakon o obveznem opravljanju  Izpita na 
teh dvigalih in napravah ravno zaradi na
pak, ki so  se pri dolu pojavljale. Še bolj na
zorno so nam  pokazali nepravilnosti izpiti, 
k jer so delali nekateri osnovne napake in 
nepravilnosti, k ljub  tem u da že daljši čas 
opravljajo  to  delo. Za nas so zanimiva pri 
tem  predvsem  tr i  dejstva:

1. kakšen je  bil uspeh tistih, ki so tečaj 
redno obiskovali, v prim erjavi s tistim i, ki 
so ga obiskovali neredno ali sploh ne,

2. odnos do tečaja  in  strokovnega izpopol
njevanja na splošno p ri starejših  in  m lajših 
sodelavcih,

3. nezainteresiranost posameznikov do stro
kovnega usposabljanja. V tem, kakšen je  bil 
uspeh tistih, ki so tečaj redno obiskovali, 
je pravzaprav tudi odgovor n a  naslov tega 
članka. Uspeh tečajnikov je  bil n a  izpitu 
mnogo boljši ko t uspeh ostalih, ki tečaja ni
so redno obiskovali, k a r  nam  nazorno kaže, 
da je  tečaj le dober pripom oček za to, da 
dosežemo potrebno strokovno znanje. To so 
ugotovili tud i slušatelji sami.

Druga zanimiva ugotovitev je odnos do 
strokovnega izpopolnjevanja starejših  sode
lavcev in m lajših, k i delajo v železarni šele 
nekaj let. .

Pohvalo zaslužijo starejši, ki so bolj redno 
obiskovali tečaj, se bolj intenzivno p rip ra 
vili na izpit in dosegli tudi boljše rezultate, 
kljub tem u d a  smo imeli prim ere, k o  so bili 
sodelavci s tari nad 50 let. Pohvale vredno je, 
če tak človek, ki im a tudi svoje družinske 
težave im skrbi, opravi izpit s prav  dobrim  
ali celo odličnim uspehom  kljub  svojim  vi
sokim letom. Precej slabše zanim anje m  re
zultate so dosegli m lajši sodelavci, ki bi mo
rali biti pravzaprav nosilci napredka v pro
izvodnji in  strokovnem  izpopolnjevanju in 
bi m orali glede n a  boljše pogoje dosegata tu
di boljše rezultate p ri izpitih. Upajmo, da se 
v bodoče ne bo več zgodilo, da bi m lajši pri 
učenju zaostajali. .. „ , , . . . . .

Če pogledamo še tre tji faktor, zakaj ljud je 
niso zainteresirani za strokovno izpopol
njevanje, bomo prišli do 'različnih ugotovi
tev. Najvažnejše so naslednje:

— prenizka zavest posameznikov,
— neperspektivno gledanje na  strokovno 

izpopolnjevanje,
— nepravilno gledanje n a  pom en strokov

nega izpopolnjevanja za posameznike m 
skupnost,

— prem ajhne zahteve posam eznih obratov 
po strokovnem  'izpopolnjevanju sodelavcev,

— prevelika angažiranost posameznikov iz
ven rednega delovnega časa.

V bližnji bodočnosti bo treba s tako misel
nostjo  prekiniti in doseči večji napredek na 
tem področju. Kot povsod v svetu se bo tudi 
pri nas vedno bolj uveljavljala praksa, da 
ne bo gospodarska organizacija za delavca 
samo vir k ruha in  zaslužka, am pak tudi vir 
pridobivanja znanja, ki bo  neobhodno po
trebno za nadaljn ji razvoj človeka in  družbe. 
Ko bomo vsi skupaj to  občutili kot življenj
sko nujnost, ne bo treba več prepričevanja 
obratovodij, m ojstrov in podobno, d a  je  obi
skovanje tečaja obvezno, am pak bo udeležba 
brez tega stoodstotna. In  ta  cas n i več daleč.

V. F.

Složnost

M lada za ljub ljenca sed ita  v b a ru  pozno 
ponoči.

— K aj bi rekel tvoj oče, če b i nepričako
vano stopil v b a r?  v p raša  on.

— V erje tno  bi m e prosil, naj tega ne po
vem  m am i.
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Uvedba obračuna proizvodnje 
po planskih cenah

Železarna na Ravnah ni plod povojnega 
tem pa industrializacije p ri nas, pač pa na
ravna posledica sto letja  stare tradicije, da 
so v spodnji Mežiški dolini prevladovale fu
žine kot osnovna proizvodna dejavnost. Iz 
neznatnega obrtniškega pod je tja  je  nastala 
na Ravnah tovarna plem enitih jekel, s kate
ro  se čestokrat radi ponašamo. Obseg pro
izvodnje se iz leta v leto iveča, podjetje gradi 
obrate zato, da bi uvajalo novo proizvodnjo, 
stare, odslužene s tro je  zam enjuje z novimi 
in uvaja novo — popolnejšo tehnologijo.

Načeloma prevladuje mišljenje, da je 
osnovna proizvodnja ozirom a tehnologija 
najvažnejša, vse ostale dejavnosti pa naj bi 
bile drugorazrednega pomena. Žal vsi tisti 
ki zagovarjajo takšno stališče — in teh ni 
ravno malo — grešijo, ker vsakogar, ki ka
korkoli odloča o proizvodnji, m orajo enako
vredno zanim ati tud i stroški oziroma ekono
m ičnost in rentabilnost konkretnega proiz
vodnega procesa. Z ra s tjo  podjetja  ne raste
jo  samo obseg proizvodnje, realizacija in 
osebni dohodki, torej kategorije, ki so nam  
kot neposrednim  upravljavcem  najbližje, pač 
pa tudi povečana problem atika, ki zahteva 
za rešitev tem eljitejšega štud ija  novo nasta
lih problemov ter širši zorni ko t te r daljno
vidnost odločanja. Ce to problem atiko rešu
jem o s tehnične plati (včasih bolj, včasih 
m anj uspešno), z aspekta industrijskega pod
je tja , se mi zdi, da smo pri reševanju eko
nomske problem atike čestokrat na povpreč
nem obrtniškem  nivoju in ne sledimo dovolj 
h itro  tem pu časa.

Na nekatere ekonomske kategorije podjet
je  ne m ore vplivati, ker so odraz splošnega 
slabega gospodarjenja podjetij iv naši državi 
in  te so v m arsičem  tudi odločujoče. Ta ugo
tovitev pa nas( ne sme zavesti, da ne bi sami 
posegli v boj za izboljšanje vsega, kar lahko 
dosežemo edino z našim  lastnim  delom in je  
v okviru naših realnih možnosti tudi izved
ljivo. Tega se vodstvo podjetja  že dolgo tudi 
zaveda in je  bil zato poleg drugih podobnih 
ukrepov APS zadolžen, da s pom očjo Zavoda 
za ekonomiko iz M aribora izvede obračun 
proizvodnje po planskih cenah. Ta ukrep je 
sam o ena od m er, s katerim i želimo doseči 
jasnejšo sliko o naših poslovnih uspehih ozi
rom a neuspehih, in  ravno o tem bi želel nekaj 
povedati, ko t o nekaterih  težavah, ki jih  im a
mo pri tem delu.

Obračun proizvodnje po  planskih cenah je 
možen samo pod pogojem, da gospodarska 
organizacija, ki želi uvesti tak obračun stro
škov, pred tem izdela gospodarski načrt, s 
katerim  bodo predvideni obseg proizvodnje, 
višina stroškov in vrednost realizacije po po
sameznih ekonom skih enotah te r  kalkulacije 
za vse izdelke. To delo pa m ora biti izvedeno 
na najsolidnejši bazi in  v vseh potankostih. 
Za izdelavo tako kvalitetnega gospodarskega 
načrta  pa je  brezpogojno potrebno, da teh
nično vodstvo vsakega obrata določi norm a
tive porabe m ateriala (predvsem  osnovnega 
in pomožnega za proizvodnjo v obratih  
osnovne dejavnosti) in  norm ative delovnega 
časa. Na videz n iti ne tako težka naloga, saj 
m arsikdo ve, da norm ative porabe m ateriala 
kar krepko uporablja v sosednji Avstriji že 
vsak pam eten kavarnar, kaj šele industrialec.

V akcijskem  program u, ki si ga je  zasta
vila naša železarna, je  glavni direktor med 
drugimi ukrepi zahteval od tehničnega vod
stva v obratih , da izdela normative, s po
m očjo katerih  bi lahko zasledovali gospodar
jen je  v  obratih v določenih časovnih razdob
jih  in z njim i sprem ljali zadano akcijo, prav 
tako pa bi ti istočasno služili za kvalitetnej
šo izdelavo gospodarskega načrta. Reagiranje 
je  bilo kaj različno. Nekateri so svoje delo 
vestno opravili, drugi pa niso mogli razumeti, 
da gospodarska reform a te r ja  boljše gospo
darjenje, boljše delo in v velikih podjetjih  
tudi m iselnost industrijskega proizvajalca. 
Da te m iselnosti še nism o dosegli, zgovorno 
priča eden izmed odgovorov na direktorjevo 
zahtevo, ki izraža odpor do takšnega sistem a

poslovanja: »Da bi m oral APS izdelati teh
nične m eritve ter jih  dostavljati obratom  in 
z njim i opozarjati n a  nenorm alne pojave v 
proizvodnji, obrat pa bi bil dolžan analizira
ti vzroke takih pojavov neekonomičnosti in 
ugotovljeno stan je  izboljšati.« Tehnične nor
m ative m ore izdelati in jih  lahko izdela sa
mo tehnično vodstvo, ekonomske službe pa 
jih  akceptirajo  poleg tehnične te r  z njim i 
stalno zasledujejo na proizvodnih agregatih 
odstopanja od postavljenih normativov. Mi
slim, da ne bi bilo napak, če bi se vsi tisti, 
ki se s trin ja jo  z reagiranjem  na direktorjevo 
zahtevo, malo zamislili, zakaj poslujejo vsa 
podjeja v razvitih industrijsk ih  državah iz
ključno po norm ativnem  sistem u, in da še 
do danes ni nikogar, k i bi predlagal kaj no
vega, marveč ta  sistem  samo izpopolnjujejo 
in zaostrujejo. Ravno takšna m iselnost in 
odpor do vsega novega nam  je bila največja 
ovira že v osnovi, k e r brez norm ativov ne 
m oremo izdelati detajlno kvalitetnega plana, 
izdelave kalkulacij pa  raje  sploh ne omenim. 
(Baje je  včasih bolje, da se ne ve, kdo pije 
in kdo plača!)

V visoko razvitih industrijskih državah se 
že deset let kaže velika težnja proizvajalcev 
po tem , da bi zvedeli, kakšne stroške lahko 
podjetje  d m a za proizvodnjo določenega iz
delka. Želja, ki je  težko ostvarljiva, vendar 
so jo  pod je tja  z dovršeno organizacijo re
šila s tako imenovano m etodo direktnih 
stroškov (»Direct Costing«). Za nas, prav ta
ko pa še za m arsikoga v Evropi, je  to sen 
prihodnje generacije! Stvari pa le ne sme
mo gledati preveč črnogledo, k er imamo 
stvarne možnosti, da se tej zamisli in  želji 
vsaj približam o. In  ravno to  lahko dosežemo 
z uvedbo planskih cen, ki jih potem  uporab
ljam o pri izdelavi kalkulacij in na podlagi 
teh izvršimo obračun proizvodnje. Kaj prido
bimo z uvedbo obračuna po planskih cenah?

Z uvedbo planskih cen
1. elim iniram o vpliv trga. Znano nam  je, da 

tržno ceno narekuje tržišče te r ta cena ni od
visna od nastalih stroškov v proizvodnji, 
am pak v glavnem od ponudbe in povpraše
vanja po določenih artiklih, v nekaterih pri
m erih pa celo od adm inistrativnega določa
n ja  cen;

2. ugotavljam o celotni dohodek in njegovo 
delitev po organizacijskih enotah v okviru 
podjetja;

3. ugotavljam o odgovarjajočo višino aku
m ulacije po organizacijskih enotah;

4. ugotavljam o dohodek po doseženih 
uspehih posameznih organizacijskih enot. Do
sedanji obračun dohodka nam reč ne upošte
va nobenih zalog gotovih polizdelkov v EE 
niti vrednosti nedokončane proizvodnje, in 
tako so rezultati v določenih mesecih zelo 
ugodni, v naslednjem  razdobju pa porazni.

Poleg zgoraj naštetih  prednosti je  še ena, 
na katero  bi rad  posebej opozoril. Kot sem 
že v uvodu povedal, je  za obračun proizvod
nje po planskih cenah potrebno predhodno 
izdelati predkalkulacijo za vsak bodoči izde
lek, s čim er poleg nam ena za obračun dose
žemo še to, da im a vsaka priprava dela pri 
sklepanju  pogodb jasno sliko o predlaganem  
naročilu. Tega pa do danes nism o imeli, in 
če bi z uvedbo planskih cen uspeli sam o v 
tem, smo storili že velik korak naprej. De
jansko stan je  s takšno uvedbo je  pa seveda 
še boljše, k e r zajam e tudi vse prednosti, ki 
Sp že opisane pod točkam i 1 do 4.

N adaljn ja prednost takega obračunavanja 
stroškov je v tem, da m ora stroškovno knji
govodstvo obračunavati nastale stroške po 
istih principih, kot so bili uporabljeni p ri 
p laniranju , s čim er dosežemo tudi realno pri
merjavo, k a r pa p ri sedanjem  sistem u ni 
možno. In  ravno na podlagi takih  prim erjav  
je  možno izdelati vsakovrstne analize, ki bi 
bile vsekakor odločen pripom oček tehnične
m u vodstvu in najboljša  sm ernica za boljše 
gospodarjenje.

Dne 5. novem bra 1.1. se je  vodstvu podjet
ja  dem onstriral obračun proizvodnje po plan
skih cenah za obra te  jeklarne, prav tako so 
bile prikazane analize za vse faze proizvod
nje, za katere  smo predlagali, naj se uvede
jo  ko t sta lna mesečna dokum entacija. Na 
podlagi prikazanega je  bil sprejet sklep, da 
preideta topilnica ter livarna s 1. novem
brom  1965 na obračun proizvodnje po plan
skih cenah, ostali ob ra ti pa postopom a v na
slednjem  letu. K delitvi dohodka ozirom a 
osebnih dohodkov po novem sistem u pa  bi 
pristopili šele tedaj, ko bo v vseh EE vpe
ljan  obračun po planskih cenah.

Obdelali bomo sklop za sklopom, obrat za 
obratom . Naloga, ki jo  m oram o izvršiti, ni 
lahka, ker zajem a mnogo pionirskega dela 
in je  celotno področje, ki nas še čaka, tako 
rekoč popolnom a neobdelano. K ljub tem u 
da smo v sklopu jeklarne uspešno izvedli 
tak obračun, naše delo v jeklarni še ni kon
čano. Poleg mnogih težav, ka terih  p a  tu  ne 
nam eravam  navajati, smo imeli velik -kamen 
spotike v zajem anju podatkov. Osnovna 
poentaža zajem anja podatkov je  precej po
m anjkljiva, tako da smo se m nogokrat zna: 
šli v veliki zagati in  smo le _s težavo našli 
izhod iz slepe ulice. Izboljšanje osnovne po- 
entaže m ora b iti naloga vsakega obrata, kaj ti 
do teh slabosti pride sam o zaradi površno
sti in m alom arnosti p ri zajem anju podatkov.

Obračun proizvodnje po planskih cenah so

Tudi sredi železa so taki pejsaži
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Samoupravljanje in gospodarska reforma
(N adaljevanje s 1. strani)

Prav je, da ob razpravah o negativnih po
javih in problemih, ki jih srečujem o iz dne
va v dan, govorimo tudi o naših uspehih, 
prav gotovo p a  m oram o istočasno razprav
ljati predvsem o istih vprašanjih, ki jih  če
stokra t postavljajo naši neposredni proizva
jalci. Ugotavlja se namreč, da o nekaterih 
vprašanjih, ki zadevajo celoten kolektiv bo
disi na področju proizvodnje, tehnološke in 
delovne discipline, problem atike HTV, na 
področju delitve sredstev, u re jan ja  raznih 
pravil, pravilnikov in ostale no tran je  zako
nodaje, dosti razpravljam o na delavskem 
svetu podjetja , upravnem  odboru, kolegiju, 
na sestankih vodij sklopov, da pa  v nižjih 
organih o teh zadevah občutno prem alo di
skutiram o in od neposrednih proizvajalcev 
ne iščemo v zadostni m eri njihovih mnenj in 
predlogov.

Ta ugotovitev v celoti drži, saj analiza dela 
organov sam oupravljanja kaže, da se od me
seca ju lija  1965 niso sklicevali obratn i de
lavski sveti, da se v vzm etarni mi sestal svet 
obračunske enote od svojega obstoja in da 
pravilnik o delitvi osebnih dohokov ni bil 
niti pred sprejetjem , kaj šele po sprejetju , 
kvalitetno p red iskutiran  med kolektivom.

Ob takem  delovanju organov sam oupravlja
n ja  lahko prav  gotovo vsak član kolektiva 
postavi vprašanje, ali organizacija, sistem  in 
m etode dola organov sam oupravljanja pri 
nas, p ri tako razgibanem  notranjem  in zuna
njem  življenju, ustrezajo  ali pa bi m orali si
stem  in m etode dela, m orda celo organiza
cijo sam oupravnih organov sprem eniti ozi
rom a dopolniti. Niso redki prim eri, ko neka
teri proizvajalci menijo, da so obratn i delav
ski sveti pravzaprav vrinjen organ samo
upravljanja, ki m u naloge in pravice niso po
vsem jasno odrejene. Vzporedno s tem  na
s ta ja  tudi vprašan je pri tem  sam oupravnem  
organu, kajti mnogi trdijo, da se tu  razprav
lja  o določenih vprašanjih, da ti sam ouprav
ni organi predlagajo določene rešitve v cilju 
boljšega gospodarjenja in  upravljanja, da pa 
se končni sklepi, največkrat s sprem enjeno 
vsebino, zavzamejo v m anjši m eri na  svetu 
obračunske enote, sicer pa n a  sejah central
nih sam oupravnih organov. So tudi nekatera 
vprašanja, o katerih  bi nujno m orali raz
p rav lja ti prav ti sam oupravni organi, toda 
na njihovih sejah, tam  seveda, k jer te seje 
so, niso predm et razprav bodisi iz onega ali 
drugega vzroka. Lep prim er je  sprejeti p ra
vilnik o delitvi osebnih dohodkov, ki se m 
dovolj obravnaval, sedaj po sp reje tju  pa de
žujejo pritožbe na kom isijo za osebne dohod
ke p ri delavskem svetu pod je tja  in jih  je  po 
podatkih kom isije že prek petdeset.

N ekateri nadalje  menijo, da sedanja orga
nizacija delavskega sam oupravljanja v na
šem pod je tju  ne pospešuje v zadostni meri 
proizvodnje in u re jan ja  no tran jih  odnosov, 
temveč različni sestanki m nogokrat povzro
čajo le izgubo dragocenega časa. Takih 
m nenj seveda ne smemo posplošiti, toda ta
ke trditve držijo tak ra t, kadar na  sejah ne 
obravnavam o za proizvajalce zanimive pro
blem atike ozirom a ne rešujem o konkretnih 
vprašanj iter seveda, če seje niso dobro in  te
m eljito pripravljene. Kjerkoli tako stanje 
p ri nas obstaja, ga m oram o sprem eniti v 
sm eri napredka, tako da bomo sestanke in 
razprave organizirano pripravljali in  vodili

uvedla že vsa naprednejša jugoslovanska 
podjetja  in  torej nismo tako izvirni na tem 
področju. N ujna posledica te novitete pa  je 
mnogo širša obdelava raznih podatkov in ta
ko se bo v najkrajšem  času pojavila — da
nes še podtalna želja — brezkom prom isna 
zahteva po visoki mehanizaciji. Sm atram , če 
je  uspelo tako slabem u in  deficitarnem u pod
jetju , kot je  M arles Limbuš, p reiti na obdela
vo podatkov z visoko mehanizacijo, da pri 
vodstvu železarne v tem pogledu ne bo ovir, 
kajti poleg vseh prednosti, k i se jih  z enim 
stavkom  ne da opisati, bomo z uvedbo vi
soke mehanizacije za vedno rešili tudi tako 
velik kamen spotike, kot so nadure v vseh 
obračunskih pisarnah. Peter Orožen

te r  da bomo pripom be in predloge nižjih 
sam oupravnih organov upoštevali, jih  obrav
navali resno in se zavzemali za njihove re
šitve tako na sestankih višjih sam oupravnih 
organov kakor tudi na sejah  strokovno vod
stvenega kadra.

Sklepe in predloge teh  organov m oram o v 
bodoče bolj zasledovati, jih  upoštevati in iz
vajati.

Naslednje vprašanje v zvezi z delovanjem 
obratn ih  delavskih svetov je  odgovornost za 
pravilno funkcioniranje tega organa in nje
govih komisij. Po m nenju sindikalne organi
zacije našega podjetja  je  odgovor na to  jasen 
in kratek, in sicer da za pravilno delovanje 
in aktivnost tega sam oupravnega organa od
govarjajo predsedniki delavskih svetov in 
vodje sklopov obratov ob pomoči članov ce
lotnega organa. Od prvih je  odvisno, kako se 
bodo seje sklicevale in vodile, od drugih, ka
ko bo za sejo m aterial pripravljen, kako se 
o posameznih vprašanjih poroča in ali bodo 
lahko na osnovi dobre razlage diskutirali čla
ni sveta. T retji pa so dolžni aktivno posegati 
v razpravo in dajati pozitivne predloge in 
m nenja v smislu boljšega gospodarjenja in 
vodenja posameznega sklopa kakor tudi ce
lotne naše delovne skupnosti.

Pri delovanju organov delavskega samo
upravljanja največkrat pozabljam o osnovno 
načelo uprav ljan ja  in se prem alo zavedamo, 
kaj je  pravzaprav bistvo sam oupravljanja. 
Po naših koncepcijah je  to družbeni odnos, 
ki velja v našem socialističnem sistem u in ki 
ga je  naša družba sprejela za svojega, zato 
se ne m oremo zavzemati za noben drug druž
beni odnos, kajti naši neposredni proizva
jalci se v bistvu zavzemajo za to, da se jih  
pravočasno in pravilno inform ira o vseh do
godkih te r  problemih, Skratka, da se jih  se
znanja s celotnim življenjem v kolektivu in 
zunaj njega, če tako življenje vpliva na delo 
in  odnose v podjetju. Naši delavci so že mno
gokrat dokazali, da se strin ja jo  z vsemi spre
membami, ki vplivajo na boljše gospodarje
nje, na dvig produktivnosti dela in končno 
seveda tudi na izboljšanje življenjske ravni, 
pa čeprav se niso rezultati pokazali kar čez 
noč. Prav na obveščanje ozirom a inform ira
nje pa v našem podjetju  pozabljamo, pri če
m er izpuščamo tovarniški glasili »Koroški 
fužinar« in »Informativni fužinar«. Ne samo 
to, da posameznega proizvajalca ne sezna
njamo, temveč se celo dogodi, da pridejo  de
lavci k svojemu predpostavljenem u skromno, 
ponižno z vprašanjem , zakaj im ajo tako niz
ke osebne dohodke. Namesto da bi ta »vod
stveni« delavec svojim sodelavcem vljudno, 
tovariško pojasnil dejansko stanje, jih  od
slovi na nesram en način, češ kaj se v to  vti
kate, saj sem vendar jaz »šef« in vem, ka j je 
prav in kaj ni. "Pozneje, ko se je  na  željo 
prizadetih prim er raziskal, se je  ugotovilo, 
da so bili osebni dohodki teh delavcev pre
cej m anjši, kot bi jim  dejansko pripadali. Če 
vam povemo, dragi bralci, da je  bila razlika 
v minus do 15.000 din in da so to  naši delav
ci z najm anjšim i osebnimi dohodki, si sodbo 
o takem  odnosu ustvarite  sami.

Pri drugem  prim em  se postavlja vprašanje, 
kdo je  pravzaprav sodeloval pri razdelitvi
9.800 enot ob sprem em bi ocen nekaterih  de
lovnih mest, kar naj bi bilo izvedeno z na
menom, da izboljšamo notranje delitvene od
nose. Ko vodje oddelkov razpravljajo  s svo
jim i podrejenim i o njihovih osebnih dohod
kih, trd ijo , da niso sodelovali pri izpopolnitvi 
nagrajevanja, čeprav je  dokazano, da je štab 
za študij dela izdelal le predlog razdelitve, 
pri končni delitvi pa so sodelovali tako vodje 
sklopov obratov kakor tud i vodje posamez
nih oddelkov. Pri tem se jasno postavlja 
vprašanje, kakšni so pri nas odnosi nadre je
nih  do podrejenih, če jim  ne upajo odkrito 
povedati, zakaj je  posamezno delovno mesto 
ocenjeno ravno s toliko enotami, kot jih 
uzakonjuje pravilnik o delitvi osebnih dohod
kov. Iz tega se da med drugim  tud i sklepati, 
da pri nas ne zaupamo delavcem, ki bi mno
gokrat dali pam etne in tehtne predloge za 
rešitev enega ali dragega problema.

V nadaljevanju uvoda je  bilo poudarjeno, 
da je  nujno  spregovoriti tud i o tem, kaj je 
v sistemu delavskega sam oupravljanja, kon

kretno v našem podjetju, treba  sprem eniti 
oziroma dopolniti zaradi izvajanja gospodar
ske reform e. Jasno je, da ta  ne bo zadovo
ljivo uresničena, če med drugim  ne bo tudi 
naša m iselnost nekoliko drugačna, kot je 
bila do sedaj, te r  če ne bomo k tem  priza
devanjem  znali pritegniti vseh naših proiz
vajalcev. Dosedanja praksa nam reč kaže, da 
skušam o posamezne akcije več ali m anj reše
vati le prek vodstvenega kadra, ne znamo pa 
pritegniti širšega kroga proizvajalcev. Zato 
je  potrebno tem eljito analizirati pasivnost 
nekaterih članov sam oupravnih organov in 
njihovo delo poživiti, k a jti ravno na  osnovi 
slabega dela teh sam oupravnih organov lah
ko nastopijo  težave pri naslednjih  volitvah, 
im sicer s 'tern, da posamezniki ne bodo ho
teli kandidirati niti prevzem ati raznih funk
cij. Ni redek prim er, ko posamezniki izjav
ljajo, da komaj čakajo konca m andatne do
be. Prav take izjave so gotovo odraz slabe 
priprave An vodenja sej im je  to zaskrblju
joč problem, ki ga m oram o čim prej rešiti. 
Verjetno se ob tem vodstveni kader obratov 
prem alo zaveda vloge, k i bi jo  m oral v si
stem u sam oupravljanja odigrati. V času pri
prav kandidiranja in volitev prem alo sodelu
je, me izkazuje želja, d a  bi bili posamezniki 
voljeni v razne organe upravljanja, pozneje 
pa ugotavlja in kritizira, da ljud je v samo
upravnih organih ne obravnavajo problemov 
realno zato, ker na  eni strani niso usposob
ljeni, na drugi pa prem alo strokovni. Morda 
je  tud i sestav delavskih svetov delovnih enot 
nekoliko botroval slabi aktivnosti, saj anali
za kaže, da so bile seje izredno slabo obiska
ne in da so bile v dolgih časovnih razdobjih. 
Od form iran ja  delavskih svetov delovnih enot 
so imeli v:

— jeklarni 3 zasedanja,
— TPO 2 zasedanji,
— m ehanskih obra tih  2 zasedanji im en 

zbor delovne skupnosti,
— SEVO 3 zasedanja,
— domu železarjev 2 zasedanji.
Na koncu uvodnih besed je  bil govor 

tudi o vprašanju odnosov, discipline in ka
znovanju v preteklem  obdobju letošnjega le
ta. Disciplinska kom isija je  imela precej de
la, saj je  izrekla kazen k a r  87 našim  delav
cem. Analiza kaznovanja kaže, da smo kazno
vali pretežno le nekvalificirane in polkvalifi- 
cirane delavce, čeprav so prekrške delali tu 
di ostali. Analiza o tem je zelo zanimiva.

Po kvalifikaciji smo kaznovali:
VS — VK 4
VSS — KV 21
SS 1 PKV 15
NSS 3 NKV 43

Po obratih so kršili disciplino:
— topilnica 6 — meh. obdel. 17
— livarna 3 — vzm etam a _
— kovačnica 1 — joklovlek 2
— term oenerg. 4 — gradbeni rem. 2
— stro jn i rem. 8 — prom et 4
— elektro rem. 1 — OTKR _
— valjarna
— term ična obdel.

14
8

— uprava in  ost. 17

Izrekli smo kazni:
46
5

— opominov
— ukorov
— javne opomine
— pism ena javna ukora 2
—• pism enih javnih strogih ukorov 6
— zadnjih opominov 10
— izključitve iz pod je tja  3
— 700 din 1
— 2.000 din l
— 3.880 din l
— 4.000 din 1
— 4.436 din 1
— 6.000 d in  1
— 8.500 din  l
— 16.400 din 1
— 10 % osebnih doh. za dobo 1 meseca 1
— 10 % osebnih doh. za dobo 2 mesecev 1
— 10 % osebnih doh. za dobo 3 mesecev 1

Razprava o navedenih vprašanjih  je  bila 
dokaj živa in so d iskutan ti povedali več 
mnenj.

1. Izvajanje gospodarske reform e vpliva 
mod drugim  tudi n a  delno znižanje življenj
skega standarda, zato so nekateri delavci po-
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stali pasivni in neradi hodijo na razne se
stanke. Ob začetku m andatne dobe oziroma 
po form iranju  delavskih svetov delovnih enot 
so bile seje tega organa dobro obiskane, se
daj pa  je  aktivnost pad la tudi zato, k e r se 
sklepi, zavzeti na sejah, prem alo upoštevajo.

2. Kompetence DŠDE so prenesli na n je
gove kom isije predvsem zato, k e r člani DSDE 
niso dovolj zainteresirani za ta  sam oupravni 
organ.

3. Sam oupravni organ DSDE združuje pre
več obratov. Posamezen član je  aktiven le ta
krat, ko se obravnava problem  obrata, iz ka
terega je  on sam, sicer pa pasivno sprem lja 
dogajanja na sejah.

4. Zasedanja DSDE so aktivna tak ra t, če 
pri pripravah sodeluje vodstveni strokovni 
kader in razlaga teže razum ljive probleme.

5. Aktivnost DSDE je  padla tu d i zato, ker 
o svojih zaključkih in  sklepih ne prejem a ni
kakršnih odgovorov od višjih sam oupravnih 
organov.

6. Vodstveni strokovni kader na j bi bil 
po službeni dolžnosti zadolžen, da se udeleži 
razprav na sejah in  da aktivno sodeluje pri 
obravnavi problemov.

7. Sistem dela DSDE je prekom pliciran in 
bi m orali osnovne zadeve reševati z notranjo  
zakonodajo, sam oupravni organi pa bi mo
rali poleg proizvodnje posvečati več skrbi 
delavcu-proizvajalcu in ga navajati, da svoje 
osebne dohodke vidi le v izboljšanju gospo
d arjen ja  in upravljanja.

Tovarniški kom ite Zveze komunistov je  na 
svoji VIII. (razširjeni) seji, ki so se je  ude
ležili tudi sekretarji osnovnih organizacij 
ZKS, obravnaval izvajanje akcijskega pro
gram a, ki smo ga sprejeli takoj po reform i. 
O rezultatih poslovanja po uvedbi gospodar
ske reform e je  podal obširno analizo tehnič
ni direktor inž. Franjo  Mahoroič.

Iz poročila je  razvidno, da skeptično gle
danje po sp rejetju  akcijskega program a ni 
bilo upravičeno. Rezultati kažejo, da so stor
jeni vidni koraki naprej, k i so v skladu z 
akcijskim  program om . Ne m orem o se zado
voljiti z doseženimi uspehi, am pak m oram o 
ogromne rezerve, k i so v  naši železarni, še 
bolj izkoriščati, ker se bo s tem  tud i povečal 
naš dohodek.

Poročilo in  diskusije so nakazale še pre
cej problemov, ki jih  m oram o po delovnih 
enotah analizirati in  sprejeti zadolžitve. Na
dalje je  bilo ugotovljeno, da zelo slabo šte- 
dimo z ognjevzdržnim m aterialom , ker ga 
še vedno veliko porabim o. Res pa  je  tudi, da 
je  kvaliteta domačega m ateriala izredno sla
ba. V skladišču ognjevzdržnega m ateriala 
leži od 1960. leta za 22 milijonov dinarjev 
neuporabnega ognjevzdržnega m ateriala, ki 
nam  veže težke m ilijone naših obratn ih  
sredstev.

V novi valjarni je  še vrsta  pom anjkljivo
sti, ki bi se dale odpraviti. Valjamo proizvo
de takšnih dimenzij in  kvalitete, ki sploh 
niso naročene, ali pa jih  nihče ne bo mogel 
uporabiti. Ko je ogrevna peč v istem  obratu  
v rem ontu, s to ji žerjav, ki jo  oskrbuje, po
polnoma neizkoriščen tudi po 12 dni v me
secu, ker se ne m ore gibati po vsej žerjavni 
progi.

Nadalje je bil govor o prem ajhnem  zasle
dovanju dobavnih rokov in  o preslabi kon
troli odprem e te r  nabave m ateriala. Pona
vadi se pričnemo zanim ati za stvar pri nas 
šele takrat, ko urgira naročnik ali kdo drug. 
Takšno delo p a  nam vsekakor kvari ugled 
in renom e na tržišču. Velikokrat napravim o 
izmeček zaradi prem ajhne pazljivosti in  ne
doslednosti pri delu.

Nakazane so bile 'le slabe strani našega 
dela, vendar prav gotovo tud i dobrih ne 
m anjka.

Sklepi seje
1. Osnovne organizacije ZKS železarne Rav

ne m orajo n a  svojih sestankih obravnavati 
uspehe in neuspehe akcijskega program a 
pred vsem za delovno enoto, k je r  delujejo. 
Sindikat in  zveza m ladine naj skupaj z

8. Sam oupravni organi so skozi vso dobo 
delovanja bili v pomoč za lažje in  boljše vo
denje kolektiva, zato jih  je  treba krepiti in 
zainteresirati slehernega proizvajalca za iz
boljšanje vodenja celotne naše delovne skup
nosti.

9. DSDE je potrebno še nadalje  razvijati, 
za k a r so odgovorni tudi vodje sklopov, kaj
ti ravno prek teh organov je treba zaktivirati 
celoten kolektiv za sodelovanje pri izboljša
n ju  proizvodnje in  razvijati čut za zm anjša
n je  proizvodnih stroškov, kar v veliki meri 
vpliva na naše osebne dohodke.

10. O rganizatorji proizvodnje m orajo lju
dem pravilno in enostavno tolm ačiti določe
ne probleme, da bodo v bodoče odpadli tisti 
sestanki, ki jih im enujem o »izguba časa«.

Iz razprav se je  dalo ugotoviti, da je  treba  
organizacijo sam oupravnih organov izpopol
niti tako, da se bo vodstveno strokovni kader 
le-teh posluževal p ri reševanju določenih pro
blemov, da bomo prek njih izpopolnjevali 
tehnološko in delovno disciplino, izboljšali 
odnose do ljudi in prek njih  združevali um 
ske in fizične sposobnosti za prem ostitev se
danjih  gospodarskih problemov oziroma da 
bomo smiselno in dobro izvedli gospodar
sko reformo. Sprejet je  bil tudi sklep, da bo 
potrebno v bodoče p ri delu in m išljenju  več 
enotnosti celotnega kolektiva te r več kontro
le nad izvajanjem  sklepov sam oupravnih o r
ganov zaradi dobrega gospodarjenja in 
upravljanja. Janez S trah

komiteja ZKS
osnovnimi organizacijam i železarne Ravne 
skrbita  za to, da bo sleherni delavec aktivno 
sodeloval p ri izvajanju akcijskega program a, 
ki smo si ga zastavili takoj po gospodarski 
reformi.

Ves strokovno vodstveni kader se m ora 
podrobneje seznaniti z uspehi akcijskega 
program a, prav  posebej za obrat, k je r dela.

2. Po pregledu kazni, ki jih  je  izrekla di
sciplinska kom isija naše železarne v letoš
njem  letu, se opaža, da so bili kaznovani 
predvsem neposredni proizvajalci, le redko 
pa umski delavci. Nevzdržno je, da se še na
dalju je s takšno kaznovalno politiko. Odgo
vornosti posameznikov so določene, vsako 
neodgovorno ravnanje je  treba ustrezno ka
znovati ne glede na to, kdo je  krivec.

D irektorja železarne se zadolži, da prek 
svojih služb uvede disciplinski postopek pro
ti inž. Božu Cimermanu zaradi nedovoljene
ga dela, ki je  bilo naročeno v olektroremon- 
tu (»m urkslarija«).

Osnovna organizacija ZKS valjarne naj ta 
problem  obravnava na prvem naslednjem  se

stanku v prisotnosti prizadetega tovariša ter 
sprejm e tem u prim erne sklepe.

3. Delavski sveti delovnih enot ne delajo 
tako, kot bi morali. Člani tovarniškega ko
m iteja Zveze kom unistov se zadolžujejo, da 
opozorijo predsednike delavskih svetov de
lovnih enot te r obratovodje, da je nujno po
trebno, da delavski sveti obravnavajo akcij
ski program  konkretno za njihov obrat.

Na prihodnji seji m orajo poročati, kaj so 
glede te zadolžitve napravili.

4. Kadrovska kom isija  p ri tovarniškem  ko
m iteju ZKS m ora za eno izmed prihodnjih  
sej pripraviti predlog b risan ja  kazni, ki so 
vzgojno vplivale na tovariše, katere  je  kazno
val kom ite v mesecu aprilu.

Le s prizadevanjem  in  aktivnim  odnosom 
vseh delavcev železarne Ravne do nalog, ki 
jih postavlja  akcijski program , bomo dose
gli ozirom a presegli zastavljene cilje.

T. P.

Razvoj jeklarske industrije v svetu

Predvidevajo, da se bo proizvodnja jekla 
po vsem svetu povečala od 360 mili j. ton v 
letu 1964 na 460 milij. ton v le tu  1970. Letni 
porast proizvodnje se bo v državah EGS skr
čil od 4,1 milij. ton le ta  1960 na 3,2 milij. ton, 
v Veliki B ritaniji od 1,1 'na 0,8 milij. ton, v 
ZDA od 4,1 na 1,8 milij. ton, m edtem  ko bo 
japonska proizvodnja porasla  od 2,7 na 3,8 
milij. ton. Značilno za to gospodarsko vejo 
je, da bo do le ta  1970 16 držav, ki sedaj uva
žajo jeklo, začelo z lastno proizvodnjo jekla 
in se bo seznam proizvajalcev povečal od se
danjih  51 na  67. Poleg tega pa  je 15 držav, 
ki so doslej proizvajale le neznatne količine 
jekla, sklenilo v naslednjih letih povečati 
proizvodnjo. Glede bodoče porabe jekla je 
težko postaviti pravilno prognozo, vendar pa 
je  gotovo, da bo glede n a  pospešeno pove
čanje kapacitet razkorak med možno ponud
bo in potrebam i po jeklu postal večji.

B. Š.

Srečanje z upokojenci
27. novem bra je  upravni odbor priredil 

srečanje z upokojenci — nekdanjim i sode
lavci železarne. N ajprej so si ogledali žele
zarno, potem  pa so se zbrali v domu železar- 
jev ob prigrizku in  tovariškem  pomenku.

Prav je, da smo se spomnili tistih, ki so 
dali vse svoje sile za izgradnjo našega pod
je tja  in kraja.

S im patična, lepa, m lada, ogn jev ita  išče 
poznanstvo. Zaželena je  slika avtom obila.

»Jambori« ob Meži

VIII. seja tovarniškega
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N A Š I  O B R A Z I
v žarilnici niso od m uh in  M linar p rav i, 
da delajo  dobro, čeravno  so n ek a te re  že 
tako  razpojane, da bi lahko  klobuk zagnal 
skozi špran je .

Ž ivahen Ho tu l j ec v  indigo plavi obleki z 
bare tko  na glavi, svetlih  las in  b rk , sred 
n je  piostave in  suh  dobro pozna svoje delo, 
svoje lju d i in  m ateria l. Zdravo p am e t im a 
in  za delo sk rb i, ko t b i bila  žarilnicu njego
va. Lani e n k ra t je  zm anjkalo  p lina , pa  je 
b il bolj nervozen  k o t vsi vod iln i sodelavci 
skupaj.

G ovori živahno in  nazorno o težavah  p ri

Martin Mlinar, preddelavec v  žarilnici 
nove va lja rn e , se je  ro d il p red  štiridesetim i 
le ti n a  B rd in jah . S p e tn a js tim i le ti je  že 
šel s luž it k  V eglu n a  Tolsti v rh ; za spom in 
n a  g a ran je  im a še danes od  koša posiljeno 
ram o. Ko so m u  Nem ci z a p ili m am o, je  
odšel k partizan o m  in  se  večinom a zadrže
val v S avin jsk i dolini.

Po osvoboditv i j e  p riše l v  železarno. 
N ajprej je  d e la l ko t varilec  v  va lja rn i, n a 
to  v  M ad ivarn i k o t žarilec. 'Pokvaril s i je 
želodec p r i delu, b il je  d v a k ra t n a  o p era 
ciji, v  začetku 1. 1964 p a  je  p riše l k žariln i 
peči v  novi va lja rn i. K er je  v ečk ra t kdo na 
dopustu  a li bolan , de la  ko t žarilec, ko t p o 
m očnik in  ko t delovodja. Polni zaščitne ce
vi, kon tro lira  tem p era tu ro , vodi evidenco 
surovega in  žarjenega m ateria la  za tr i  60- 
tonske  peči in  kon ti peč. S icer dela stalno 
dopoldne, v en d a r p rid e  v  o b ra t včasih tu 
di ob nedeljah , ko  m u ne  bi bilo  treb a . T r
do p r i železarni pod gradom  stanu je , zato 
im a  od idoma le  do b er skok iv novo valj a r
no.

Na š tiri izm ene delajo  p r i  pečeh štirje  
žarilci in  š tir je  pom očniki, k i jih  im a na 
sk rb i. Svoje delo o p rav lja  v red u  in  lahko 
se človek zanese n an j. Poleg teg a  skrb i za 
vzoren red  p r i pečeh, pom eta  in  posp rav 
lja , da je  vedno vse čisto, sp ro ti o d s tra n ju 
je  staro  opeko  in  odpadke. P re d  le ti je  do
bil za vzoren -red n a  s ta rem  delovnem  m e
s tu  celo nagrado . M lin ar n iti p r i m alici ne 
sedi, am pak  s k ruhom  v  ro k i hodi okoli 
peči. Tudi v  p isa rn i, če se v n jej zadrži 10 
m inu t a li če trt u re , n e  sede.

Obseg dela v  žariln ici se  veča. P re j so 
vse peči dajale  okoli 1.200 t  m ateria la  na 
mesec, zdaj p a  s k o n ti pečjo v red  že čez
1.800 t. K er je  dolgo dela l v  s ta ri v a lja rn i 
in  žarilnici, se  M linarju  n ep restano  ponu ja  
p rim erjav a  m ed s ta rim  in novim  obratom . 
In  čeprav , žal, av tom atika  p r i  pečeh ne de
la  vedno najbo lje , je  tu  vendarle  vse d ru 
gače, lepše, a bolj zahtevno, vse polno m e
riln ih  in  k o n tro ln ih  in stru m en to v  v  kab i
nah, kazalec p r i  kazalcu. V eselje je  pogle
d a ti nove n ap rav e , v en d a r tu d i s ta re  peči

delu  in  dom a. Ž erjav  b i nu jn o  po trebovali 
p ri pečeh. T ako  ga m orajo  v ečk ra t čakati 
in  b i se k a r  step li zanj.

Č lan delavskega sve ta  obračunske  enote 
je. N jegova p lača ni slaba, am pak  80.000 
p ri tej d rag in ji za petčlansko družino tud i 
ni dosti. O b ljub lja jo  m u  povišan je , v en d ar 
g re  ta k a  ireč p r i  n as  siilno.počasi.

S tan u je  v s ta r ih  persoinalih pod gradom , 
ki so b ili zg ra jen i že 1. 1902. V isoke p ro 
sto re  je  težko ogreti. Ce odpreš okno, se 
v sabo p riv a li to v a rn išk i sm rad, stran išča  
so skupna n a  4—5 družin . Želel b i p r it i  na 
Cečovje, v  'spodobno s tanovan j e.

O k ak šn i posebni d ružben i dejavnosti 
p r i n jem  n i govora. Ze tako  je  bo lehen  in 
vesel, da v red u  oprav i š ih t. Dom ov p ride  
čisto trd  od sta lnega  le tan ja  in  ta k o  živ
čen, da  vselej p o treb u je  precej časa, p re 
den se pom iri.

R ad gleda televizijo , am pak  kaj bo  tr a 
ja  p ro g ram  tako  pozno v  noč, on  pa  m ora 
zgodaj spat, če hoče z ju tra j spočit n a  delo. 
Posebno m u je  ža l za  film e, ki m u tako  
uidejo. R ad gleda odbojko in  nogom et, n je 
govi športi p a  so bolj žagan je  in  sekanje  
d rv  dom a p a  vsakodnevno tek an je  od peči 
do peči. N ihče še n i izračunal, kolibo  kilo
m etro v  to nanese vsak  dan, gotovo p a  je 
M artin  M linar rek o rd e r tu d i tu.

n. r.

K U L T U R N A  K R O N I K A

Občni zbor Kulturno prosvetnega društva 
Prežihov Voranc

V začetku  novem bra je  im elo K u ltu rn o  
prosvetno  d ru š tv o  »Prežihov V oranc« na 
R avnah  občni zbor, k i se  ga je  udeležilo 
okrog  70 članov, m ed n jim i d irek to r G re
gor K lančnik , .predsednik občinske sk u p 
ščine F ran c  Fale, p red sed n ik  k ra jevnega  
odbora SZDL, rav n a te lj g im nazije  p rof. To
n e  G olčer in  drugi.

Poročila so pokazala, da  je  d ruštvo  do
bro delalo, posebno pa  so se izkazale sek
cije: godba n a  p ihala , ok te t, lju d sk a  kn již - 
nioa in  folklora.

G ostje so pohvalili požrtvovalnost naših  
am ate rjev  in  ob ljub ili podporo p r i  d e lu  v  
tekoči sezoni.

Izvoljen je  bil novi 17-članski u p ravn i 
odbor, .predsednik p a  je  tu d i letos naš so
delavec B ran k o  Š pragar.

Boštjan razstavlja
F ranc B oštjan  je  začel le tošn jo  jesensko 

k u ltu rn o  sezono zelo uspešno. N a jp re j je

razstav lja l svoje risbe  in  p aste le  v V elenju, 
zdaj p a  p rip ra v lja  sam ostojno razstavo v 
Dobrni.

Naš pihalni orkester je zboroval
Konec o k tob ra  so naši godbeniki p reg le

dali svoje delo v  p re tek lem  obdobju  in 
sprejeli n a č r t  za  le tošn jo  sezono. O rkester, 
ki šte je  45 članov, je  im el 70 v a j in 32 na
stopov. Ze samo te š tev ilke  kažejo, da so 
bili godbeniki izelo delavn i lin jim  je  treba  
za tru d  izreči vse p riznan je . Sam i k ritično  
p rav ijo , d a  b i želeli v p rih o d n je  več nep re
k in jenega dela in  bo ljši obisk  na vajah .

N ajb liž ja  ivečja p rired itev  bo ju b ile jn i 
koncert, k i ga bodo okoli 20. decem bra 
izvedli za 20-letnico dejavnosti o rk estra .

Uspelo gostovanje v Pliberku
V soboto, 20. novem bra, so n aš  ok te t, 

fo lk lo rna skup ina  in  godalni k v in te t n a s to 
p ili n a  R avnah , v  nedeljo  p a  so gostovali v 
P liberku , k am o r jih  je  povabilo, dom ače 
k u ltu rn o  društvo  Edinost.

V lepi, p ro sto rn i d v o ran i p r i  ,Sohwarzu 
se je  zbralo  po lno  lju d i, .zvrstili so se  p o 
zdravn i govori p red sed n ik a  d ru š tv a  in p o d 
župana, nato  p a  so naši začeli t e r  uro  in 
pol pob ira li aplavz za ap lavzom ; tud i naš 
inž. S ipek  za  im en itn o  in  šegavo povezavo 
program a.

Kaže, d a  to  ni b il zadn ji ta k  stik  in  p ra v  
je  tako , saj so  npr. k ran jsk i obm ejn i k ra ji 
na  tem  področju  precej p re d  nam i.

MIHA OŠLAK — PREDSEDNIK
OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA *

Predsednik tovarniškega odbora sindikata 
železarne Ravne Miha Ošlak je s svojim dol
goletnim delom pokazal sposobnosti, ki so 
ga postavile kot najresnejšega kandidata za 
predsednika občinskega sindikalnega sveta 
Ravne na Koroškem in bile potrjene z nje
govo izvolitvijo.

Naših vrst pa tovariš Ošlak ne bo zapustil, 
saj bo še naprej ostal na svojem delovnem 
mestu. Želimo mu, da bi uspešno vodil or
ganizacijo.

KADROVSKE SPREMEMBE V TO 
SINDIKATA

Na zadnji seji tovarniškega odbora sindi
kalne organizacije železarne Ravne je bil na 
svojo željo In zaradi prevzema nove funkci
je razrešen funkcije predsednika MIHA 
OŠLAK. Za novega predsednika je bil na 
isti seji izvoljen dosedanji podpredsednik 
FRANC KOŠAK, za novega podpredsednika 
pa OTO LES.

Začudenje

Te dni je  neki šef začuden rek e l svoji 
d ak tilo g ra fin ji:

— Glej, glej, kaj znate  tu d i n a  stro j p i
sati?

Še ena

Janez  p rid e  um azan  v  šolo. Učitelj ga 
zapodi domov, da b i se um il. N aslednje  ju 
tro  je  prišlo  polovico učencev um azanih  v 
šolo.

Domača

T eta se začudeno sp rašu je :
— Le zakaj so sten e  v  naših  sto lpnicah 

tako  tanke, k a d a r spimo, in  tak o  debele, 
k a d a r hočem o p risluškovati?
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Povprečna ocena — dobro
Ostali smo v zvezni ligi

Našim odbojkarjem  najprej iskrene čestit
ke. Resnici na ljubo m oram o sicer priznati, 
da so nas s svojo igro večkrat spravljali v 
obup in ob živce. No, na srečo lahko napi
šemo tisto znano: konec dober, vse dobro. 
26 točk naskoka so si le nabrali in teh 26 
točk je  ob enakem številu zmag in porazov, 
ob enaki razliki v nizih odločilo! Tako tesno 
m enda še nikoli ni bilo, k ljub  tem u pa ne 
bi bilo potrebno Delu in Večeru tako  zelo 
mimo »usekati«. Ali gre p ri teh  dveh prizna
nih dnevnikih za nevednost ali nam erno 
»diskriminacijo«, sicer ne vemo, vendar ka
korkoli je  že bilo, svoje bralce sta netočno 
inform irala, to pa p re j škodi, kot koristi in 
tudi pravilno ni.

Zvezna odbojkarska liga ise je  sedaj po
večala in v novi sezoni, ki se začne 3. aprila 
1966, bo v konkurenci nastopilo 12 ekip. Med 
njim i bodo tud i naši, ki p a  bodo morali 
opravljati sedaj k a r dve poslanstvi. Poleg 
tega, da bodo m orali uspešno bran iti barve 
naših koroških Raven, bodo m orali kot edini 
slovenski predstavniki reševati tudi čast slo
venske odbojke. Računamo na  to, da bodo 
naši fan tje  sedaj res krepko zavihali rokave 
in se na novo sezono dobro pripravili. Ver
jetno bodo imeli spomladi nekoliko lažje sta
lišče, saj so v ligo prišli š tirje  novinci. Ven
d ar bo potrebno tudi te nadvse resno jem a
ti in  si odločilno prednost p riboriti že med 
samim tekmovanjem. To je potrebno, da ne 
bo na koncu zopet tiste negotovosti, k i po
vzroča toliko glavobola, žre živce in sprav
lja v obup ne samo igralce, am pak tudi ve
dno večje število privržencev te lepe športne 
igre.

Za prvo moštvo im a OK Fužinar trenutno 
na razpolago 13 standardnih igralcev, ki jih  
tren ira  Adolf Urnaut. 16 mladincev tren ira  
Uzonič. Torej kader je  tu  in videli smo, da 
je  to  dober kader. Verjetno tudi vsi ti igral
ci, ki jim  je bilo dano, da našo odbojko za
stopajo v najvišjem  tekmovalnem razredu, 
iz izkušenj vedo, da se je  potrebno vedno in 
povsod boriti za vsako piko. Tega naj nikoli 
ne pozabijo. Požrtvovalnost pa veliko odteh
ta  in to  občinstvo ceni.

Zato — ko še enkrat iskreno čestitam o — 
tudi želimo, da  tega odbojkarji ne bi pozabili.

Prvo moštvo brez trenerja
Pri nogom etu še niso prišli na  zeleno vejo. 

Prej niso imeli dobrega odbora, sedaj pa ni
m ajo trenerja  za prvo moštvo. Trudijo se 
sicer, da bi dobili nazaj Franca Gostenčni
ka, ta  pa bi prišel samo pod pogojem, če bo 
vsem igralcem omogočeno, da bodo lahko 
skupaj trenirali. Ta, že večkrat nakazani 
problem  bo res že treba enkrat rešiti. Ver
jetno bo potrebna pomoč avtoritativnih ljudi, 
ki so že zelo veliko naredili in  pomagali, da 
danes na Ravnah sploh gojimo šport v taki 
obliki in takem  obsegu. Res je  nam reč sko
raj smešna ugotovitev, da je  nemogoče nekaj 
nogometašem, sicer dobrim  in  pridnim  de
lavcem, omogočiti delo na eno izmeno.

Pri nogometu im ajo 36 pionirjev, 26 mla
dincev in 15 članov. To je  kar lepo število 
in načrtno delo, ki ga je  uvedel zlasti p ro
fesor Kotnik pri mladincih, bo moralo roditi 
sadove. Sedaj je  vse skupaj bolj klavrno. V 
koroški pionirski grupi im a naš nogomet 
kar dve moštvi. Mladinci tekm ujejo izven 
konkurence med člani prav tako v koroški 
grupi, medtem ko igrajo člani v slovenski 
conski ligi. Rezultati so zelo slabi tako  pri 
enih kakor pri drugih in se vse nekako suče 
bolj na  koncu lestvice. Kvalitete torej tu 
m takšne, ko t bi lahko bila, in  bo potrebno 
v tej sm eri še veliko tru d a .

Prav želimo si, da bi tud i p ri našem  no
gometu dobili enoten, čvrst in požrtvovalen 
kolektiv, ki ne bi capljal na konou prvenstve
ne lestvice, am pak bi s svojo igro resno kan
didiral za vstop v slovensko ligo. Seveda je 
to v prvi vrsti odvisno od igralcev in  stro
kovnega vodstva im če bodo tu  boljši rezul
tati, tudi pomoč od drugod ne bo izostala.

Brez mladine in strokovnega kadra
Pri rokom etu še vedno hudo škriplje. Za

ledja ni. Samo člane imajo, pa prav nobenih 
mladincev in  pionirjev. Pa še člani so med 
10 ekipami v svoji skupini na sedmem me
stu  prvenstvene lestvice. Da je problem  še 
večji, n im ajo niti strokovnega kadra za 
vzgojo mladine. O, ti kadrovska politika! Ta 
pri ŠD Fužinar ni v redu. Ali pošiljam o v 
tečaje take ljudi, ki potem  ne delajo, ali pa 
take, ki potem delajo drugod — v drugih 
krajih, ali pa hočemo iz enega človeka nare
diti trenerja  kar za več športnih panog. Prav 
zanimivo bi bilo zvedeti, koliko ljudi smo v 
okviru Fužinar ja  poslali v instruk torske in 
trenerske tečaje in  koliko od teh  ljudi da
nes še dejansko dela.

SOS pri rokom etu je vreden h itre  in teme
ljite rešitve, saj im ajo poleg nakazanih še 
druge probleme. Drugače se nam  lahko zgo
di, da bom o ostali brez te sicer tako privlač
ne in  dinamične športne igre.

Ali bodo uspeli nadoknaditi zamujeno?
Namiznoteniški igralci so končno dobili 

vadbene prostore. Sicer ne v takem  obsegu, 
kot jim  je  bilo obljubljeno, vendar se je  de
lo zopet začelo in čakati bomo m orali seveda 
dalj časa, da bomo videli, ali se bomo p ri
bližali kvaliteti in mestu, ki smo ga pred 
leti v tem  športu  tudi imeli.

Prvi rezultati so k a r dobri. Ženska in  mo
ška ekipa sta  si priborili vstop v slovensko 
ligo, mladinke oziroma pionirke pa tud i v 
ligi obetajo. K ar tako naprej!

-ate-

Skok v zimski bazen
(N adaljevanje s 6. strani)

buminoidnega am oniaka se da izračunati, da 
vsebuje ta voda v kubičnem m etru  približno
3,5 mg urina. Iz vsebnosti prostega amonia
ka: 0,028 m g/l dušika pa se da izračunati, da 
je  ta  voda vsebovala prvotno v enem kubič
nem m etru  60 mg sečnine, ki je nastala z 
razpadom  sečne kisline urina. Diazoreakcija 
na prisotnost indola, skatola in aminov, ki 
izvirajo iz b lata  ozirom a nastanejo p ri gn it
ju  v debelem črevesu, je  rahlo  pozitivna.

28. ok tobra  letos. Našli so še bacillus pyo- 
cyaneus, ki je  prišel v vodo z nesnažnim i ko
palci in lahko povzroči resnejša obolenja.

Tako ne gre naprej!
Pregledati, urediti in z zaščitnim  pasom  je 

treba varovati že sam o zajetje  vode v žele
zarni.

Vodo je  treba filtrirati, pravilno (klorirati 
in m enjati v dopustnih obdobjih.

Toda to  so strokovne stvari, ki jih  bodo 
opravili strokovnjaki. Opraviti pa  bomo mo
rali tud i mi sivoje:

V kopališče bomo hodili z brisačo in čisti
mi kopalkami.

če  se nam  zdi, da je  tok  predrag za gretje 
bojlerja v kopalnici doma, bomo vzeli s se
boj tud i milo. Tuširali se bomo z mlačno vo
do drugim  na ljubo, za u trjevanje  pa lahko 
še z mrzlo navrh.
v K orita s hiperklorirano vodo ne bomo sku
šali preskočiti, m arveč ga bomo m arljivo 
prečofotali.

In ko se bonm predajali ugodju mirnega 
lebdenja na gladini ali ko nas bo zajel ogenj 
igre v vodi, n ikar ne močimo naravnost v 
bazen, češ: Nihče ne v id i. . .  in kaj je  navse
zadnje kozarec urina  pri 400 kubičnih m etrih 
vode v bazenu! Dragi moj, kaj pa če misli 
prav isto plavalec na  tvoji desni in na tvoji 
levi? Otroke poznamo: vsak odm or se zapodi 
pol razreda v stranišča in še med uro  dvi
gajo prst. Učitelji telesne vzgoje jih  bodo 
morali naučiti, da bodo tudi v bazenu »dvi
gali prst«. Razen tega jih  bodo m orali pred 
kopanjem  disciplinirano poslati na stranišče 
in še vmes — po skupinah in s pozivom.

M enstruirajoča ženska naj se v zimskem 
bazenu ne kopa. Tudi če ima m očan tok, naj 
se zavaruje.

L judje z gnojnimi kožnimi boleznimi in 
glivičnimi obolenji, zlasti še z »epidermofiti- 
jo« (za nohti, med prsti) naj ne silijo v ko
pališče, dokler si bolezni ne ozdravijo.

Osupne navsezadnje laboratorijsk i izvid o 
onesnaženju z blatom . Sodim, da je  tako 
onesnaženje lahko povzročila le pom anjklji
va higiena danke. Torej ne pozabimo na ta 
del higiene pod tušem.

Vzgajati za bazen je  treba odrasle in  uči
ti otroke. Vzgajati m orajo starši in učitelji, 
a tudi napisli in  panoji.

Pa še kopalne obleke! Pripovedovali so mi, 
da prihajajo  otroci, ki ne prem orejo kopalk. 
Ali pa so preborne. In  je težava pri obvezni 
uri šolske telovadbe v bazenu.

O šolskih uniform ah je  bilo že veliko go
vora; izbrisale naj bi veljavo obleke. Bržda 
bi lahko pri predm etu »gospodinjstvo« šivali 
iz nekaj kvadratnih decim etrov k re tona  ko
palke. Take, ki ne bi pokrivale preveč, ki bi 
bile poceni in zdrave, ker bi se h itro  sušile.

Napisal sem: Voda je — rekreacija. A tu
di — telesna ku ltura  in kult.

Nobenega športa ni, ki bi tako mnogostra- 
sko koristil. Od sedenja ukrivljena hrbtenica 
se izteza, prsni koš se širi, domalega sleherna 
mišica se jača, d ihanje se poglobi, krvni ob
tok se pospeši in  srce se krepi. Koža ostaja 
elastična. Splošna telesna odpornost raste.

Človek osvobaja telo in duha. Išče pot iz 
goščave prepovedi v m oralo odgovornosti. 
Našemu koroškem u rodu je  postavljeno ža
rišče duhovne in telesne kulture. K ultiviraj
mo torej telo in  duha in n ikar — ne urini
rajm o našega egoističnega urina  v skupno 
vodo skupnega bazena! n  .

Energija

— Dragec, m orala  ibova varčevati. Ti boš 
p reneha l z alkoholom , jaz  se bom  p a  p o tru 
dila, da bi te  odvad ila  k a jen ja .

Kosti

Zena: »V idela sem  k rasn o  izdelano  ška
tlico iz slonove kosti.«

Mož: »M orala b i videti, kakšno  krasno  
vilo si je  nap rav il naš m esar iz govejih  
k o sti!«

Dionizovo uho
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Naš  
u p o k o je n e c

Blaž Kave, rojen 
26.1.1910, v železar
ni od 10. 12. 1945, 
nazadnje preddela
vec pri plinskih ge
neratorjih; os. upo

kojen I. 12. 1965

A l o j z  R e b o l
Ko so se sodelavci strojnega re

monta jeklarne po praznikih vrnili 
na delo, jih je presunila žalostna vest, 
da njihovega Alojza ni več med nji
mi. Niso in niso mogli verjeti, da je 
res. Tako zdrav fant, tako mlad, poln 
energije in načrtov. Le počasi so do
jeli.

Komaj 27 let je bil star, iz Zgornje 
Vižingc pri Radljah doma, na meta
lurški šoli se je izučil za strojnega 
ključavničarja, delal je v strojnem  
remontu od leta 1957, vmes odslužil 
vojake, si ustvaril družino in dom — 
vse življenje je bilo še pred njim.

Radi so ga im eli v obratu sodelavci 
in nadrejeni, ker je bil dober tovariš 
in dober delavec. Le besede pohvale 
in spoštovanja imajo zanj vsi, ki so 
ga poznali.

Takšnega bomo ohranili v spominu.

NOVEMBRA SO NASTOPILI DELOVNO 
RAZMERJE

Inž. Anton H ojnik — VS, Jože Kolmančič
— VK, Srečko Slemenik — VSS, Adolf Po
točnik — NSS, Anton Prikeržnik — NK, 
Franc Navodnik — NK, Anton Jerčič — 
KV, Feliks Krivonog — KV, Anton Tretjak
— NK, Viljem K opm ajer — NK, K ristjan  
Plesnik — NK, H elm ut Kočevar — PK, An
drej Zagernik — PK, Frainc Jelen — NK, Lu
ka Paradiž — NK, Franc Kovač — NK, L ju -. 
biša Topalovič — NK, Jože Vučko — KV, 
Ivan Svetina — PK, Anton M erkač — NK, 
Maks Pšeničnik — KV. •

ODŠLI SO IZ PODJETJA
Edvard Jeseničnik — NK, H ubert Sterm ec

— KV, Peter P raper — PK, V iktor Kangler
— KV, Franc K opm ajer — NK, Dušan Osto
jič — PK, Karel M rak — NK, Franc Lečnik
— VK, Vinko Lečnik — SS, Franc Pečodar — 
NK, Roman Paradiž — PK.

Primera

— M am ica, k a j je  to  disproporc?
— Sinko, to  je  očetova p lača in  cene!

Prvi dan šole

Oče vp raša  svojega sinčka, ki se je  v rn il 
iz šole: »No, kako  je  bilo v  šoli?«

»Smešno, oče. Na v ra tih  p iše  I. razred , 
zno traj so pa  lesene k lo p i!«

Zlobna

K ad ar ženska spozna, da je  noben hudič 
več n e  povoha, se posveti bogu.

Investicije nas obvezujejo
Ob otvoritvi novega dom a telesne kulture 

in športnega parka 16. m aja  letos sem kot 
predstavnik delovne skupnosti, ki je  dala 
levji delež za to edinstveno pridobitev, opo
zoril naše krajane, da je  težko pa vendar 
lažje zgraditi ob jek t kot ga koristno uporab
ljati. Sedem mesecev je  minilo od tak ra t in 
p raksa je  že pokazala, da to pravilo tudi pri 
našem DTK velja.

Redek je  kraj p ri nas in smelo trdim , tu
di v svetu, ki ima tako odlične pogoje za raz
voj vseh mogočih športnih zvrsti, a vendar 
športni park  še ni postal zbirališče m ladih 
in starih  za pridobivanje telesne gibčnosti 
in kreposti. Pohvaliti se moremo le s  šolami, 
ki so v novi stavbi spoznale svoje prostore 
za izviševanje predpisanega program a teles
ne vzgoje.

Kaj pa smo napravili, da bi dom postal 
množično shajališče ljubiteljev telesne ku l
ture sploh? Bore malo. Res, da je čas še 
kratek, je pa zadosti dolg za ugotovitev, da 
je  poželenje po tej življenju potrebni dejav
nosti šele treb a  vzgojiti. Poznano je, da se 
m ora športno udeleževanje pričeti v zgodnji 
m ladosti in da bi bila iluzija v odraslem  
človeku poskušati vzgojiti vrhunskega šport
nika. Že v ran i m ladosti je  treba spoznati 
odlike, ki jih  gojitev športa  prinaša, te r spre
je ti osnovne elemente telesne kulture. Še 
več, potrebno se je  že odločiti za določeno 
zvrst športa.

Redne šole lahko nudijo le splošne pojme, 
v srednjih  šolah se sicer prek krožkov že 
p rehaja  na specializacijo, popolno speciali
zacijo pa lahko dosežemo le prek posebnih 
tekmovalnih šol. Če ne smemo zam eriti po
klicanim športnim  organizacijam , med kate
rim i bi m oralo ŠD Fužinar dajati osnovni ton, 
ker niso uspele z iredno vadbo pritegniti več
jega števila mladincev in članov, pa m oram o 
pokazati svoje nezadovoljstvo, ker še sedaj 
niso osnovane specializirane tekmovalne šo
le za pionirje.

Privlačnost in športni uspeh odloča več či- 
niteljev:

1. telesna konstitucija,
2. p riro jena dispozicija,
3. telesna vzgoja v razvojnih letih,
4. pravočasna specializacija,

5. sistem atsko treniranje,
6. odnos do tekmovalnega športa,
7. športn i režim izživljanja,
8. moralne-vol j ne kvalifikacije.
Iz tega se vidi, da je  usm erjan je  v irani 

m ladosti pogoj za uspeh, zato predvsem v 
otrocih od 8 do 14 let lahko iščemo bodoče 
reprezentante in državne prvake v plavanju, 
telovadbi, lahki atletiki, sm učanju, namiznem 
tenisu, pa  tud i v ekipnih igrah z žogo od od
bojke, košarke in rokom eta do nogometa.

Prim oran sem ponovno spom niti športna 
društva na osnovanje ločenih tekm ovalnih 
šol za razne v rste  športa, prek katerih  naj 
bi se rek ru tira li izbrani tekm ovalci našega 
kraja. Nič sedaj ni bolj važno kot to: Smu
čarska zveza Jugoslavije nam  je  za šolo sm u
čarjevjtekačev odobrila iz svojega proračuna 
letno 1,5 mili j. din, pa je nevarnost, da bomo 
še to  zapravili.

Vložene investicijske naložbe nas obvezu
jejo, da pridobljene objekte za razvoj športa  
uporabljam o, zato sm atram , da bi organi de
lavske sam ouprave p ri dodeljevanju sred
stev za množično dejavnost m orali predvsem  
upoštevati, kaj so društva napravila za tek
movalno vzgojo m ladega rodu.

D irektor Gregor Klančnik

UKINJENA DROBNA PRODAJA

Kaj drva niso vredna nič?
Jih mečejo v vodo.
Bi zanje rad dal kak belič, 
jih rešil pred pečjo.

Če vprašam tam, jih ne dobim, 
ni prav’ga odgovora.
V izgubo jih gre mnogo več 
kakor za dva tovora.

Bi to se dalo »zrihtati«, 
saj izgube bi ne bilo, 
bi drva bila rešena, 
seveda — za plačilo.

Jernej Krof

Gre
— K ako ti kaj gre?
— G re, gre, vse sp ro ti in še zm an jka  mi.

F O T O K R I T I K A
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50 t mehansko obdelanega materiala že lep čas rjavi pri novi valjarni. Prvič smo na to 
opozorili septembra s sliko in podpisom: »zdaj pa raste grmovje«. Ker stvar še naprej lepo 

rjavi, dodajamo dokument. Se bo zdaj kdo zganil?


